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Izdaja Glavni odbor Glasbene mladine Slovenije -  Ureja uredniški odbor: Marijan Gabrijelčič (glavni urednik), 
Primož Kuret (odgovorni urednik), Metka Zupančič, Janez Hoefler, Dušan Rogelj. Tehnični urednik France 
Anžel. Lektor Anton Janežič. NaSlov uredništva: Ljubljana, Mestni dom, Krekov trg 2. Tekoči račun pri SDK 
Ljubljana št. 501001-678-49381. Tiska tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani. Izhaja šestkrat na šolsko leto. 
Celotna naročnina 8 dinarjev, cena posameznega izvoda 2 dinarja. Oproščeno temeljnega davka od prometa 
proizvodov po sklepu Republiškega sekretariata za informacije 412-1/72 z dne 22. oktobra 1973.

Oigan družbenega upravljanja časopisa: Jelena Kobe (RK ZMS), Samo Vremšak (ZKPOS), Sindikat družbenih 
oiganizacij (RS ZSS), Jakob Jež (DSS), Jože Stabej (DGU), Peter Lipar (ZDGPS). .
Izdajanje časopisa sofinancira Kulturna skupnost Slovenije.

v znamenju 
budve

Od 28. do 30. m^ja je bilo v 
Budvi srečanje strokovnih delavcev 
Glasbene mladine Jugoslavije, torej 

- vseh, ki se poklicno ukvarjajo z de
lom v organizaciji. Sestanek je bi iz
rednega pomena za koordinacijo 
skupnega dela, za spoznavanje s po
sameznimi pristopi k organizaciji 
prireditev za mladino. Pokazalo se 
je, pojmovanje ideje glasbene mla
dine v posameznih republikah ni 
isto, kar pomeni, da se tudi prire
ditve med seboj bistveno razlikujejo. 
Povsod, razen v Sloveniji, je namreč 
uveljavljeno načelo, ki je poudar
jeno tudi v vseh statutih Glasbenih 
mladin pri nas, da je naloga organi
zacije razvijati splošno kulturno ra
ven mladih ljudi. Se pravi, da Glas
bena mladina ni usmerjena le na 
ozko glasbene področje, ampak mla
dini posreduje tudi likovno in be
sedno umetnost. Predstave -  klub
ske prireditve, ki jih za različne 
stopnje pripravlja na primer Glas
bena mladina Zagreba, pomenijo 
povezovanje poezije, baleta in glas
be, ali pa likovne umetnosti, filma, 
drame z glasbo. Karavana prijatelj
stva, ki je ena najvažnejših akcij v 
Glasbeni mladini Bosne in Hercego
vine, letno obhodi najmanj razvita 
področja v tej republiki, sestavljajo 
pa jo slikaiji, glasbeniki, filmski de
lavci. Podobno kot v Zagrebu orga
nizira prireditve za mlade Glasbena 
mladina Beograda. Načelo, ki je 
torej vsem tem republiškim organi
zacijam skupno, je primarna širša 
estetska vzgoja na nižji stopnji, brez 
katere si ni mogoče zamišljati zah
tevnejših prireditev. Takšni, za višjo 
stopnjo, co celoletni ciklusi opernih, 
koncertnih, dramskih predstav, ki so 
pravzaprav mladinski abonmaji. 
Glasbena mladina torej v osnovi ni 
menagerska organizacija, ki bi po
dobno kot na primer koncertna,po
slovalnica posredovala koncerte mla
dim. Njena osnovna naloga je 
drugje: začeti v otroških vrtcih in v 
nižjih razredih osnovne šole z 
usmerjanjem mladih h glasbeni in 
splošni kulturi. Pri tem je izredno 
pomembno, da katerakoli umetnost 
ne govori sama zase, ampak da jo 
animator zna otrokom primerno pri
bližati. Komentarji so tako so eno
glasno poudarili vsi udeleženci po
svetovanja, temeljna postavka, iz 
katere mora izhajati vse delo Glas
bene mladine. Na tem področju sta 
Glasbena mladina Zagreba in Beo
grada, ki imata tudi sicer že dvajset
letno tradicijo dela, gotovo največ 
storili. Slovenska organizacija bi se
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od sodelavcev v drugih republikah 
lahko marsičesa naučila. Ne samo 
pri organizaciji koncertnih abonma
jev in prireditev za najmlajše, ampak 
tudi pri klubih (v pravem pomenu 
besede), ki naj bi združevali mlade v 
primernem prostoru s primerno 
zvočno opremo in vsekakor spet s 
primernim animatorjem, ki bi vodil 
razgovor ob poslušanju plošč. Klubi 
bi ob dobri organiziranosti lahko 
mnogo prispevali k širjenju članstva 
Glasbene mladine Jugoslavije.

Ena najpomembnejših točk raz
govora na posvetovanju je bilo vpra
šanje organiziranosti Glasbene mla
dine Jugoslavije v novih družbenih 
razmerah. Do kongresa Zveze socia
listične mladine Jugoslavije, ki bo 
novembra letos, bo vsaka republiška 
organizacija morala natančno pre
veriti možnosti za svojo družbeno 
afirmacijo in ugotoviti svoje dolž
nosti v oblikovanju mladih, ki so ji 
naložene z novimi ustavnimi dolo

čili. Glasbena mladina bo postala 
specializirana organizacija, kolek
tivni Član v sklopu Zveze sociali
stične mladine Jugoslavije. Morala 
bo rešiti problem svojega članstva, 
tako bo članska izkaznica izdelana 
po enotnem vzorcu za vso Jugosla
vijo. Člani bodo s pristopom k orga
nizaciji vsekakor dobili pravice, ki 
jih bodo novi statuti natančno dolo
čili.

Posvetovanje v Budvi je za vse 
udeležence pomenilo tudi preverja
nje uspešnosti lastnega dela. Tako 
bo slovenska organizacija morala 
napeti vse sile, da bo dohitela ostale 
republike, ki so si z uspešnim delom 
priborile svoje mesto v svoji kulturni 
sredini. Pokazalo se je, da je Slove
nija po vzpodbudnih začetkih očit
no nazadovala, in da bo morala 
storiti vse, da si ponovno pribori 
mesto med njladimi in svoj družbeni 
status.

METKA ZUPANČIČ

o delu 
mestnega 
kluba gm 
v splitu

'

Glasbena mladina Jugoslavije že 
polnih dvajset let uspešno deluje z 
oblikami, kot so ciklusne predstave, 
šolski koncerti, klubske prireditve, 
akcije ,,Z vlakom v . . raz
stave . . .

V dosedanjem delu smo ugotovili, 
da največjo pozornost in zanimanje 
pri mladini doživlja KLUB, kot obli
ka, v kateri mladi največ pridobijo, 
ker imajo priložnost, da sami sode
lujejo v delu kluba, v oblikovanju 
njegove programske politike, v ne
posrednem stiku z umetniki, v pred
stavljanju samih sebe.

Osebno mislim, da bi klub moral 
pomeniti izhodiščno točko v delo
vanju Glasbene mladine, čeprav se 
zavedam dejstva, da je zelo težko 
vzdrževati kontinuirano delo v 
klubu. Najbrž so zaradi tega mnogi 
klubi usahnili, čeprav so v začetku 
izvrstno delovali.

Mestni klub GM Split redno dela 
od septembra 1972 dalje, ko je na
stopil Duo Bartok iz Budimpešte. 
Klub je v mestnem središču, v 
Umetniškem salonu, v njem je 120

sedežev, razpolaga pa s klavirjem 
Yamaha. Vsaka akcija poteka vzpo
redno z razstavo umetniških slik.

Klub je uspel za sodelovanje pri
dobiti naše najvidnejše ustvarjalce z 
vseh področij umetnosti, tako skla
datelja, dirigenta in pianista Borisa 
Papandopula, opernega pevca Kru- 
noslava Cigoja, splitskega pevca šan
son Marka Demichelija, Zvonka Špi- 
šiča, člane gledališča Titovi mornari, 
od dramskih umetnikov pa je največ 
priznanja žela česti gost splitskega 
kluba Marija Crnobori. Ob vsaki pri
reditvi so zelo uspešni in koristni 
pogovori, debatni večeri pa so orga
nizirani tudi ob razstavah, kot je bil 
na primer Likovni salon mladih.

Charles Fulton je navdušil mlade 
Splitčane z izredno izvedbo original
nih črnskih duhovnih pesmi, pariški 
pianist Richard Bachend je izvajal 
Gersh\vinove skladbe. Zagrebški 
pianist Vladimir Krpan je bil navdu
šen nad zanimanjem mladih za kon
certe resne glasbe.

Številni umetniki so se radi od
zvali vabilu Glasbene mladine Sp4ta 
za sodelovanje na klubski prireditvi, 
za pogovor z mladimi poslušalci o 
svojem delu in življenju, obenem pa 
so jim predstavili kratek izsek iz 
lastne ustvarjalnosti ali dela velikih 
mojstrov.

Upajmo, da bo Mestni klub Glas
bene mladine Splita še nadalje uspe
val v svojem delovanju in da bodo 
mladi še naprej tako navdušeno 
spremljali prireditve, ki so jim name
njene.

NENAD NIKOLORIC

MARIJA C RNOBORI Z MLADIMI POSLUŠALCI

ob umetniškem jubileju 
prvaka zagrebške opere 

nonija žunca
Nonija Žunca najbrž dobro 

poznajo številne generacije čla
nov Glasbene mladine, ker sp ga 
neštetokrat srečevale na šolskih 
koncertih, kjer jim je pričaral lik 
iz komične opere ali pa pred
stavil solo pesem. Še pogosteje 
pa so ga srečevale na opernih 
predstavah kot Janka iz ,.Pro
dane neveste", Don Joseja iz 
opere „Carmen“ ali žalostnega 
Cania iz opere ,,Pagliacci“ . •

Trideset let umetniškega dela 
Nonija Žunca je prešlo kot v tre
nutku. Okoli leta 1946 je kot 
mlad aktivist sodeloval v akcijah 
Mladinske organizacije na Kon- 
zervatoriju v Zagrebu. Ni bilo 
koncerta v okoliških mestih, v 
delovnih kolektivih ali na mla
dinskih manifestacijah, na kate
rem ne bi sodeloval tudi takratni 
študent solo petja Noni Žunec. 
Usoda ga je iz Slovenije pripe
ljala v Zagreb. Tu je po osvobo
ditvi od Mladinske organizacije 
prejel prvo svečano obleko za 
javne nastope in produkcije. Po 
izvrstno opravljenih zaključnih 
izpitih na Konzervatoriju je

\____________________

Noni Žinec najprej sodeloval v 
Sarajevski operi, potem pa po
stal član zagrebške opere in prav 
kmalu njen prvak in nosilec glav
nega opernega repertoarja.

Doživljal je uspehe na skoraj 
vseh jugoslovanskih odrih, poleg 
tega pa žel priznanja v skorajda 
vseh evropskih državah, kjer je 
nastopil ket koncertni pevec. 
Kljub laskavim ponudbam v tu
jih opernih hišah je ostal zvest 
domačim odrom in še posebej 
zagrebški publiki.

Ustvaril je približno 70 oper
nih vlog v Verdijevih, Puccinije
vih, NVagneijevih, Brittnovih ope
rah. Za vlogo Hermana v „Pikovi 
dami" P. 1. Čajkovskega je prejel 
nagrado Društva glasbenih umet
nikov Jugoslavije.

Omembe vredna je njegova 
naklonjenost do domačih oper
nih stvaritev. Sodeloval je v vseh 
jugoslovanskih operah, ki so bile 
postavljene v Zagrebu, tako v 
delih Lisindkega, Odaka, Go
tovca in drugih.

Ob umetnikovem jubileju No
nija Žunca naše iskrene čestitke!

F .T . D.
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S p o m n i s e . . . SPOMNI 
S E . .  . v iz i je . . .  V IZ IJE . . .  Pe
ščena p ro stra n stva . .  . peščena  
PR O S T R A N ST V A  . . . Zazna
v a j  . .  . Z A Z N A V A J . . .  
čr to  . . .  Č R T O . .  . p o d o b o  
č a sa . . .  p o d o b o  Č A SA  . .  . Vse 
je  vprašan je . . .  vse je  V PRA
ŠA N JE  . . .  in o d g o v o r i . . .  in 
O D G O V O R I . . .  K ar se p o 
javlja . . .  kar se PO J  A VLJA . . .  
sk o zi l e ta . . .  sk o zi LETA  . . .  
bo ostalo . . .  bo  O S T A L O . .  . 
ali izginilo . .  .

E gipčanski k ra lji. . .  priprav
ljajo svoje s tv a r i . . .  Z  m agični
m i s re d s tv i. . .  odhajajo s svo
jim i kraljicami,. . .  sk o z i p ro 
store in č a s e . . .  skozi naše za 
vesti . . .  N as vse p o p e l je jo .

nebesni ocean 
celestial ocean brainticket

Na plošči Celestial Ocean (RCA Victor DLISP 3 4 1 5 8 )  je 
osem skladb: Egyptian Kings, Jardins, Rainbow, Era o f  
Technology, To Another Universe (zgodbe navdahnjene od  
Knjige mrtvih Starih Egipčanov), The Space Between, 
Cosmic VVind, Visions. Glasbeniki: Joeel Vandroogenbroeck, 
Carole Muriel in Barney Palm. Plošča je bila posneta v štu
diju RCA v Rimu, avgust, september 1972.

stran stva . 
STVA  
stev

p r o s t r a n -  mavrica
peščenih  prostran- 

PEŠČENIH - P R Q ^vse pop e lje jo  . . . v  s t e v . . . "  PEŠČENIH ~PRQ- M * .  H a ^ n i o ^  H 2°  -r
4 « —    ~*~S'DRANSTEV . ^  ---- --------------„ p r t f o *

J Z  skoMfti .!* '.'.
■ 1 i io W j^ € f fm ir p i^ č a  v a tir- >  - *  \  :> A - play-bc
<a&uia—J ti£ščhna/ naukmi* bti- . \ ' * nanje.

SE
Zena

P R O ST R A N STV A  . .  . Z azna
v a j  . .  . Z A Z N A V A J . . .  
č r t o . . .  Č R T O . .  . p o d o b o  čar 
s a . .  . p o d o b o  ČASA  . . .  V 
prostore  in č a s e . . .  V PRO 
S T O R E  IN  Č A S E . . .  sk ozi  
naše z a v e s t i . . . sk o z i N A Š E  
Z A V E S T I . . .  nas vse pop e lje 
j o .  . .  v k o zm ičn i d v o r e c . . .  
N A S  VSE P O PE LJE JO . . .  V 
K O Z M IČ N I D V O R E C . . .

S p o m n i s e . . .  SPOMNI 
S E . . .  v iz i je . . .  VIZIJE. . .  p e 
ščena . . . PEŠČENA . . .  pro-

imjr iibti-"
Ke. . .  ž iv ljen je . . barve in 
vrednote.

Prebujena domišljija. Z daj se 
vse spreminja. Vendar pom ni. 
Vse traja. Vse je  isto. Toda vse 

je  sprem enilo p o te k  časa prila
gojenega trudu za  preživetje, 
razvoj, zd ru ž itev  njegovih last
nosti z  razum om , srcem, te le
som, duh om  in dušo.

O stanek je  središče naše k o z 
m ičn e etike. N e  le  v smislu p o 
koravanja nalogi, spopo Injeva- 
nja, izumljanja nekaterih narav
nih pravil in zakonov.

človekovega  okolja  . . . raziska
ve veso lja . . . 700 c ik lov na se
kundo . . . vsi to n i so na 0 in 
1 . . . energija enakovredna mi- 
lionom  s o n c . . . vsi naslednji 
to n i bo do  na te j v iš in i. . .  ton  
1 5 0 0 0  c ik lo v . . .  naravnan 
p la y -b a c k . . . a tom ska  baza na 
A lja sk i. . . operativn i nivo . . . 
geologija . . . SH 4 . . .

L =

3. I. naravnanje. . . - 1 0 . . .  
doba  teh n o lo g ije . . .  oskrboval
na naprava. . . form ula 1 0 . . . 
raziskave profesorja Piccarda o  
sestavi morskega d n a . . . ton  
700 cik lov  na s e k u n d o . . . 
H 2 0 ._ ... m egatoni, elektroni,

doba tehnologije

čT-fcc Ĉ . 7e.eA*o£*j y

3. 1 .. . . 3. L .  
n a . .  . 10 0 0  H z . . ,  
g e o f iz ik a . .  . rešitev

r  m egatoni, 
prtftovti in" po.zTtroni. . . mole- 

stopnjp [500.0^ ci- 
. . . R CA ' š * ,  naravnan
■b a ck . . . p ro sto rsko  narav

nan] e  . . .  , satelit Sojuz
5 . 4 . 0 1 , . .  1000, 2 0 0 0 H z . . .  
m inus 10 D .B . . . .  4 .3 .2 .1 . .  . . 
zagotavlja m aksim alno č itlj ivos t  
na skali VU m e t r a . . .  
76543$, 1 ■ ■ ■ radijski v a lo v i. .  .

3 - 0 1 . . .  700

n i v M ,  A tia to n fso ff ie  sj% *&

minus-' 8 . . .  
m egaton i 3 5 . . .  

fen om en  UFO . . .  
. . sodob- 1 5 0 0 0  H z . . .  9 60 -4 0 0 0  H z . . .

- 0 1 .  . .  doba  teh n o lo g ije . . .  osvobodi-
p rob lem a  tev č loveka  . .  . X-žarki.
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Pridi v drugo vesolje  
ne verjem i svojem u p o če tju

1 p o jd i v m e d p ro s to r  vsega 
Pusti kar si p re j  im el 
Pridi v drugo vesolje 
Pusti vse kar si naredil 
P ojdi v m e d p ro s to r  vsega 
p u sti kar si p re j  de la l 
Pridi v drugo vesolje

RITEM  ŽIVLJEN JA ritem  Živ
ljenja
RITEM  N A Š E  E V O L U C IJE  ri
tem naše evolucije  
SKOZI N O T R A N J E  IN  Z U N A 
NJE P R O S T O R E  sk o z i notran ji 
in zunanji p ro s to r  
A'AS B O L J IN  B O L J PO G O JU 
JEJO nas nenehno pogoju jejo  
N AŠA O K O LJA  n o v i razcve ti
m n o š t v a  n o v i h  d i m e n z i j

SE N A M  P O N U JA JO  sam o č u 
titi jih  je  treba
Z Z A V E D A N JE M  IN  O B Č U 
TENJEM M ED R E SN IČ N IM  
IN N E R E SN IČ N IM  se nam  p o 
nujajo m n oštva  novih d im en zij 
PRO STO R  P R E D ST A  VLJA 
SOBO p ro s to r  predstavlja  sobo
d e ž e l o  d eže lo
G LASBO  glasbo  
DUHA duha  
ŽIVLJENJE življenje  
SM R T  sm rt
p l a n e t e  p lan e te  
Ga l a k s i j e  galaksije  
SV E T O V E  svetove  
v e s o l j e  vesolje

z d a j  p r e h a j a m o  v  n o 
v o  d i m e n z i j o

2 zavedan jem  in o b ču te n jem  
>ned resničnim  in neresnič
nim
z a z n a v a t i  m e d  v i - 
z u e l n i m  i n

se nam ponujajo  m noštva  
novih d im en zij  
SLUŠNIM ILU ZIJAM  
P reobčutljivih  za  vizuelno in 
slušno zaznavanje  
Me d  D O B R IM  IN  Z L O M  
iluzij v katerih k ro žim o
v m e s n i  p r o s t o r

Med o d n o so m  tem e in sve t
lobe
SOBE D E Ž E L E  
M edprostor sobe
g l a s b e

dežele glasbe  
d u h a  duha  
ŽIVLJENJA življenja  
SM RTI sm rti 
p l a n e t o v  p lan e tov  
£ 4  LA KSIJ galaksij 
s v e t o v  svetov  
v e s o l j a  vesolja 
Me d p r o s t o r  v s e g a

M edprostor
p r e d s t a v l j a  je  nebesni
ocean
Ne b e s n i  o c e a n

kozmični veter
Spomni se vizije 
Peščena prostranstva 
Egipčanski kralji

MIRA JAKŠE

Ce bi hoteli odgovoriti na to 
vprašanje, bi morali najprej defini
rati pojem nove glasbe in njene po
javnosti, ki se nam kaže v novih in 
novih razvojnih fazah.

Kaj je pravzaprav nova glasba? 
Kje se začenja in kam vodi? Najprej 
je bilo potrebno celo leto totalne 
organizacije, leto ,,Klangenl'arbna“ , 
leto koordiniranih ritmov, leto 
aleatorike, stereofonsko leto, leto 
„akcij“ . Potem pa so prišla leta be
zanja glasbe iz glasbe. Pokazale so se 
težnje po preseganju -  od najstrožje 
zadržanosti do najbolj prostih ob
čutij, kjer je bilo pozabljeno prav 
vse in kjer intelektualno ne prija 
ušesu.

Vsebina nove glasbe je torej dolo
čena samo z neprestanimi fenome
nološkimi spremembami, določena 
ih potrjena mofa biti zmeraj z no
vim. Končne definicije zanjo ni.

Kaj si lahko misli ob vsem tem 
mlad skladatelj, celo tisti, ki se ima 
za kibernetika? Kje naj najde izho
dišče 'za svoje delo? S kakšnim zna
njem naj razpolaga na visoki glas
beni šoli? Na videz mu preostane 
samo to, da se oprime enega od ma
likov nove glasbe in da koraka v dol
gi povorki posnemovalcev v veri, da 
je napočil njegov trenutek.

Kaj pa učitelj skladanja? Kaj lah
ko stori ta in kako naj pomaga v 
takem primeru? Vzgoja je osvoba
janje ljudi v korist njihove človeč
nosti. Vzgoja osvobaja mišljenje in 
omogoča svobodno spoznanje. Ra
zen tega preprečuje nevarnost 
obilja, ki nas ogroža. Kakšen naj bi 
torej bil končni rezultat skladatelj
skega pouka? Zveni absurdno, a je 
vendarle res: mlademu skladatelju bi 
morali pomagati, da bi postal to, kar 
pravzaprav že je.

Ni namen študija komponiranja, 
da učenec nekaj pridobi ali sprejme, 
ampak naj bi prodrl v sfero raz
mišljanja, v način mišljenja, ki v 
glavnem ustreza strukturi njegovih 
arhetipov. Tako je moč ustvariti 
plodna tla za nadaljnjedograjevanje, 
na katerih naj se razvija tisto, čemur 
pravimo nova glasba. Pestalozzijeva 
in Rousseaujeva misel, da je treba 
zmeraj vzgajati primerno razvojni 
stopnji mladega človeka, velja po 
mojem mnenju še danes. Vsekakor 
pa je to težko doseči, k£*jti ne
strpnost, in radovednost pa tudi ma
terialni razlogi velikokrat povzro
čijo, da mladi vse prehitro preskaku
jejo posamezne razvojne stopnje, to 
pa največkrat pripelje do nevarnih 
praznih mest v glasbeni izobrazbi.

Prav zato igrajo v poučevanju 
komponiranja pomembno vlogo na
čela univerzalnosti in totalitete. Ve
liko pozornost je treba posvetiti stil
skim vajam od gregorijanike pa vse 
do elektronike, da bi ,,viški glasbe
nega spoznanja vsakega skladatelja" 
dosegli z vzajemnostjo lastne iz
kušnje in izkušnje glasbene pre
teklosti.

Prav tako je pomemben element 
pri vzgoji učiteljeva avtoriteta. Ta 
pa skriva v sebi različne nevarnosti:

a) nesamostojno mišljenje, ki 
samo ne more ustvariti nič original
nega: mladim skladateljem je do
puščeno, da ponavljajo oblike, ki so 
jih spoznali pri učitelju;

b) nevarnost niveliranja indivi
dualnosti. Učiteljeva avtoriteta lah-

milko kelemen

kako 
naj bi 

poučevali 
novo 

glasbo

ko nadarjenost nedopustno utes
njuje ali omejuje;

c) petrifikacija stvariteljskih 
možnosti. Razvoj skladatelja je 
ustavljen. Epigonstvo;

d) nevarnost, da zamre nagnje
nost k samostojnem razmišljanju.

Načelu avtoritete nasprotuje na
čelo svobode. Kjer gre za popolno 
samovoljo, se svoboda lahko spre
vrže v razbrzdanost. Taka neustvar
jalna svoboda je za mladega kompo
nista zelo nevarna. Najboljša vaja za 
svobodno delo je torej omejevanje 
svobode.

Diskutant pred ostalimi nikakor 
ne sme izstopiti iz začrtanega pro
blemskega kroga. V takem primeru 
je razveljavljen vsak rezultat, tudi 
dober.

V skladatelju samem se lahko 
samo iz omejene svobode razvijeta 
lastna volja in slog.

Načelo spontanosti je v najtes
nejši povezanosti z že omenjenimi 
principi.' Glasbeni slovar mladih 
skladateljev mora postopno posta
jati vse bolj izviren. Ce je prostost 
občutiti tudi iz besed Henryja Mil
lerja, da „iz doseženega izhaja ne
dosegljivo", je izhodišče zanjo mor
da prav padec spornosti.

Vprašanje o nalogah in položaju 
učitelja komponiranja je torej danes 
eno najaktualnejših in najvznemirlji- 
vejših problemov glasbene pedago
gike. V novejših delih o zgodovini 
glasbe lahko sicer beremo, da so bili 
mnogi skladatelji moderne glasbe sa
mouki; toda to je le delna resnica. 
Res je, da ti ljudje niso študirali na 
glasbenih šolah ali v konservatorijih 
ali pa teh šol niso dokončali. Toda 
imeli so zanimive zasebne stike z 
ljudmi, ki so jim posredovali vse ti
sto, česar se na glasbenih šolah 
sploh ni bilo moč naučiti. Obenem 
so seveda stimulirali njihov miselni 
razvoj.

Prav gotovo je narobe, da usta
nove za glasbeno vzgojo niso šle v 
korak s časom in so izvajale vzgojo 
mladih skladateljev po včerajšnjih 
ali še starejših metodah. Zato zaupa
nje mlade generacije slabi in prav 
zato postavljajo, ti mladi ljudje ra
zumljiva vprašanja o namenu in 
pomenu študija. Toda to nikakor ne 
pomeni, naj študentje komponiranja 
ničesar ne izvedo o harmoniji ali 
kontrapunktu, kar avtoritativno za
htevajo nekateri revolucionarni glas
beni pedagogi.
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S stališča up to date je naloga 
učitelja skladanja v tem, da skupaj s 
študenti prouči vse zgodovinske si
tuacije. Tako bi študentje umet
niško obvladali kompozicijske teh
nike vseh važnejših obdobij glasbe
nega razvoja. Univerzalnost in tole- 
renca sta zelo pomembni, odvisni pa 
sta od tega, kako sc zna učitelj vži
veti v snov in od tega, kako se zna 
približati mlademu čjoveku ter mu 
pomagati v današnjem glasbeno tako 
jpremenljivem času. Razumni kritik 
bi se moral varovati irealnih pretira
vanj v objektivnih zahtevah ter 
subjektivnih iskanj.

Obstajajo razne vrste učiteljev. Po 
Caselenu poznamo dva osnovna 
tipa: logotrope, ki so usmerjeni 
predvsem k stvarnemu polu znanja, 
in paidetrope, ki upoštevajo zlasti 
vzgojni element pouka. Prepričan 
sem, da mora dober učitelj kompo
niranja združevati v sebi oba tipa, 
pri tem pa mora biti tudi avtoritati
ven in obenem zmeraj iščoč indivi
dualnost posameznih učencev. Ti se
veda ne smejo nikdar zaznati, da jih 
učitelj vodi. Po drugi strani je nam
reč med mladimi vse bolj prisotna 
težnja za čim lagodnejšim učenjem. 
Zanje bo zmeraj manj zanimivo 
tisto, kar bi dosegli s težavo ali.z 
veliko mero vztrajnosti in prizadev
nosti.

Tudi mimo naslednjega vprašanja 
ne moremo kar tako: čemu naporno 
delo in učenje, če pa v novi glasbi ni 
nikakršnih trdnih kriterijev, ko pa 
bo za gotovo sprejeto vse, kar bo 
kdo ustvaril, ko pa je prav vse mo
goče? Res obstajajo tudi skladatelji, 
ki se niso nikoli učili. Nekajkrat so 
se pogovarjali s Cageom, danes pa so 
glasbenemu svetu dobro znani. To je 
sicer mogoče, toda le v Cageovi glas
beni smeri -  ta pa je samo del celot
nega spektra nove glasbe. Zmeraj, 
kadar se pojavi ideja sinteze, je v 
kompozicijsko-teh nič nem pogledu 
potrebno tudi precejšnje znanje; 
tudi še takrat, ko bo vse briljantno 
obvladano, se bodo pojavljali novi in 
novi problemi.

Kako naj bi danes poučevali novo 
glasbo?

Prepričan sem, da nikakor. . . 
formulacija „poučevanje“ namreč 
nikakor ni ustrezna. Z mladimi lah
ko razpravljamo, lahko odkrivamo 
njihove interesne sfere. Lahko jim 
pomagamo, skupaj z njimi lahko 
preučujemo kompozicijsko tchnltčo 
različnih stilskih obdobij in prak
tično preizkušamo dosežke v elek
tronski glasbi. Toda najprej jim mo
ramo utrditi njihovo samozavest in 
jih pripraviti na velike krize, ki jih 
bodo morali preživljati.

Tako kot nekdaj je tudi danes 
aktualen princip, da se moraš v 
komponiranju najprej vsega naučiti, 
nato pa vse to pozabiti. Skladatelj, 
ki ni pozabil prav vsega, ostaja za 
zmeraj prikovan k preteklosti in ne 
more doseči nikakršnega* razvoja. 
Mladi skladatelj mora imeti mož
nosti, prodreti mora v najrazličnejše 
tokove glasbene misli, ker mu bo to • 
pozneje intuitivno in v podzavesti 
zelo koristilo. Tako bo namreč spo
znaval nova izhodišča, nove odnose 
in nove tehnike v glasbi. In samo 
tako bo opravičil svoj položaj, ki ga 
bo zavzel v trajni spirali razvoja.

(1971)
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slovenski
glasbeni
dnevi

V ciklusu sedmih koncertov, ki so 
bili od 13. do 21. maja v Slovenski 
filharmoniji, se je zvrstil pregled slo
venske glasbene kulture z naslovom 
Slovenski glasbeni dnevi. Namesto 
poročila o tej kulturni manifestaciji 
smo zbrali vrsto kratkih pogovorov s 
poslušalci o pomenu tedna sloven
ske glasbe, uspešnosti posameznih 
del in interpretacij, kritične pri
pombe ter mnenja o tem, da bi slo
venski glasbeni dnevi postali vsako
letni festival.

S slavnostnim govorom je sloven
ske glasbene dni otvoril tov. Torti? 
Pavček: Teden slovenske glasbe ali, 
da bom točen Slovenskih glasbenih 
dni ne moremo in ne smemo krstiti 
drugače kot za praznik slovenske 
glasbe. Če je bila ta srečna misel o 
takem tednu porojena iz duha usta
nove, ki je bila slavna predhodnica 
današnjih dni in iz njenega častitlji
vega, nezastaranega gesla, naj .glas
ba počitek daje, duhu pa nemiljivost 
kaže," ne vem; bržkone jo je bolj 
kot ta zavezujoča tradicija porodilo

podlistek

kari bohm

»natančno
se
spominjam«
nadaljevanje in konec

Pri delu v operi je zelo važno, da 
se dirigent že dolgo poprej, preden 
pride delo na oder, pogovori s sce
nografom in režiserjem, posebno 
glede postavitve pevcev. To je tudi 
bistven razloček med režijo dramske 
in operne predstave. V drami je po
trebno razumeti prav vsako -  tudi

spoznanje o mestu in vlogi domače 
ustvarjalnosti, o njenem plemenitem 
kosanju z dosežki sodobnih glasbe
nih tokov v svetu in ne nazadnje za
vest o tistih temeljih narodove kul
ture, ki so in morejo biti edinole do
mači ustvarjalci in njihova dela. 
Bodi kakorkoli: najsi je bil namen 
teh glasbenih dni in teh koncertov 
slovenskih skladateljev tak ali dru
gačen, njegov pomen je lahko prav 
tako večkraten; kot pobuda in spod
buda k posnemanju in nadaljevanju, 
kot naša oddolžitev tem, ki so bili in 
smo mi dediči njihovega dela: kot 
nujno postavljanje mostov iz pre
teklosti v sedanjost in od tu v pri
hodnost, od ustvarjalcev k občin
stvu, od veščakov glasbe k tistim, ne 
ravno maloštevilnim, ki jim je svet 
zvokov ne po njihovi krivdi tuj ali 
nedostopen, ali če za vse te besede o 
pomenu prireditev Slovenske filhar
monije, ki se danes začenjajo, upo
rabim kar star izraz predhodnice 
naše današnje prirediteljice, potem 
sta vendarle tako namen kot pomen 
tudi ali predvsem predanost pleme
nitim smotrom gojitve glasbene 
umetnosti, ki naj bi dvigala estetski 
okus poslušalcev in širila glasbeno 
omiko na Slovenskem. Če sem na
menoma uporabil to staro oznako 
za staro Akademijo filharmonikov, 
je kajpak nisem zgolj zaradi spošto
vanja tradicije in zgodovine; prav na-

zašepetano -  besedo. Pri gosto 
instrumentirani operi pa tudi ob naj
večjem možnem tišanju orkestra to 
ni vedno mogoče. Seveda naj bo ra
zumljivost tudi v operi najvišji za
kon. Če pa mora pevec peti pri for- 
tissimu orkestra obrnjen stran od 
občinstva, ker sodi režiser, da je to 
scensko učinkovito, je to sicer lahko 
dobro mišljeno, v praksi pa ne
izvedljivo, ker tudi najmočnejši glas 
na tak način ne more preglasiti 
orkestra. Pogosto zadostuje že maj
hen obrat v stran in glas ne pride 
prek orkestra. Zato sem za posveto
vanje med dirigentom, scenografom 
in režiserjem. Manj idealno se mi 
zdi, da se dirigent sam poskuša z re
žijo. Po mojem je komaj mogoče 
istočasno kontrolirati ah so rogovi 
preglasni ali pretihi in paziti na 
reflektorje.

Zelo važno je, čeprav danes sko
raj iz mode, da ima dirigent s pevci 
zadostno število klavirskih vaj. Če je 
vloga za pevca nova, je ta zgodnji 
stik z dirigentom zelo pomemben. 
Dirigent naj pevca tudi opozori na 
njegoye glasovne meje. Zanimivo je 
opazovati, kako mnogi baritoni mi
slijo, da so lahko tenorji samo zato, 
ker lahko zapojejo visoki A ali B. 
Važno pa je, kako pevec vzdrži celo 
visoko lego. Kot kriterij za tenorje 
smatram „Schwanenlied“ iz Lohen- 
grina ali arijo ,,Morgendlich 
leuchtet . . . "  iz Mojstrov pevcev. 
Pogosto sem doživel, da je mezzo
sopranistka z lepo višino mislila, da 
lahko brez nadaljnjega poje visoke 
dramatične partije. Mnogi glasovi -  
lahko bi jih naštel brez števila -  se 
zato v najkrajšem času obrabijo in 
celo popolnoma propadejo.

Kar zadeva dirigiranje na pamet v 
operi, mislim, da si ga lahko privošči

sprotno. Prepričan sem namreč, da 
so ti plemeniti smotri še kako za da
našnjo rabo, za naš čas. Če so nam
reč za ta čas, ki nam je edini dan, na 
sploh značilni malodušje, skepsa in 
vsakršna gluhota, potem je v družbi, 
kakršna je naša, v njenem boju za 
vsestranskega človeka, ki ne bo gluh 
ne za resnico in ne za lepoto, potre
ben še toliko večji trud za premago
vanje vsega, kar je bodisi zunanja ali 
notranja ovira na poti k temu visoko 
zastavljenemu cilju.

Naj mi bo dovoljeno reči še be
sedo o poglavitni vsebinski značil
nosti cikla koncertov, ki ga danes 
začenjajo dela simfoničnega lirika 
Lucijana Marije Škerjanca. O sloven
ski a ne samoslovenski zagledanosti 
teh koncertov, o njihovem reper
toarju domačih a ne domačijskih 
del. Po svoje in dovolj zgovorno pre
pričujejo prav ti dnevi koncertov 
slovenske glasbe o živem ustvarjal
nem duhu slovenskega človeka v 
preteklosti in danes, kakor tudi o 
tem, da kot ni bilo malo dosežkov 
tega duha poprej, jih ni malo tudi 
sedaj. Ob pogostem jadikovanju o 
prav nasprotnem gibanju ustvarjal
nega iskanja in v razumljivo neenot
nih potezah vsega tega novega v naši 
glasbi, preslabo ali celo krivično me
rimo daljo in nebeško stran našega 
glasbenega dneva. Želel bi, da bi nas 
tako ti dnevi slovenske glasbe kot

le tisti dirigent -  kot n. pr. Tosca
nini -  ki je sposoben reproducirati 
partituro iz spomina. O Toscaniniju 
vem tole zgodbico, ki mi jo je pripo
vedoval nek orkestrski glasbenik. 
Nekoč je le-ta rekel Toscaniniju (ki 
je dirigiral na pamet): „Vi pač veste, 
kako gre naprej, samo vsakega posa
meznega glasu pa ne znate na pa
met!" Toscanini mu mirno odvrne: 
„Kaj pa naj vam napišem? “ Glas
benik: ..Napišite drugi glas fagota iz 
scene v 2. dejanju Mojstrov pevcev!" 
Toscanini se je vsedel in mu zahte
vano napisal. Človek s tako fenome
nalnim fotografskim spominom ima 
seveda polno pravico, da dirigira na 
pamet! -  Sam dirigiram nekatera 
klasična dela na pamet, ker imam 
občutek, da lahko tako svobodneje 
oblikujem skladbo. Naj pa povem, 
da se taka dela dejansko učim na 
pamet.

Vsakemu orkestru na novo razla
gam, da je tudi v glasbi vse relativno. 
Ni istega piana in vedno se nasmeh
nem, če drugi oboist na mojo pri
pombo, da je preglasen, odgovori, 
da ima isti piano kot klarinet. Prvič 
ima oboa močnejši ton in drugič 
igra le srednji glas, medtem ko ima 
klarinet vodilno melodijo. Vse to so 
stvari, ki jih skladatelji ne označijo 
vedno. Zelo natančna sta bila Wag- 
ner in R. Štrause. Toda vsega se ne 
da napisati in bi tudi glasbenike mo
tilo. Zato pa mora vsak glasbenik ve
deti, kaj igra njegov kolega. Vedeti 
mora za svoj vstop, paziti, da akord 
zazveni čisto itd. Poslušanje je v 
glasbi pač važnejše od gledanja.

Zadnje čase sem dirigiral tudi na 
televiziji. Podobno kot svojčas pri 
ploščah, so tudi posnetki za tele
vizijo zdaj še bolj v otroških čevljih, 
čeprav je opazen napredek. Najprej

prihodnji tem podobni in kajpak 
sprotne izvedbe slovenskih skladb 
utrdili v prepričanju, da je ta dan 
lepši in bogatejši, kot î mislimo.

V mali dvorani Slovenske filhar
monije je odprl Bogdan Pogačnik 
razstavo portretov slovenskih glasbe
nikov znanega karikaturista Boruta 
Pečarja. Kolektiv Slovenske filhar
monije pa je otvoritveno svečanost 
izrabil za podelitev častne plakete 
prvemu zborovskemu dirigentu Slo
venske filharmonije, Radu Simoni
tiju, ob njegovi 60-letnici. Dirigent 
Uroš Lajovic je jubilanta pozdravil s 
kratkim, a toplim in prisrčnim na
govorom, in se mu zahvalil za dolgo
letno umetniško delovanje.

Takoj po svečani otvoritvi smo 
zaprosili za razgovor Iva Petriča, 
predsednika Društva slovenskih skla
dateljev in komponista Primoža 
Ramovša:

•  Slovenski glasbeni dnevi so iz
redno pogumna poteza Sloven
ske filharmonije, ki je sama v 
svoji organizaciji in v svojem red
nem programu organizirala to 
kulturno manifestacijo. S tem je 
še enkrat dokazala, da je resnit- 
no institucija nacionalnega po
mena, ki se zaveda, da je njena 
osnovna naloga graditev sloven
ske glasbe predvsem s sožitjem

so se snemalci omejili na prikazova
nje deloma orkestra, deloma diri
genta. Na najbolj markantnih mestih 
so pokazali orkestrskega solista, kar 
je postalo za občinstvo dolgočasno. 
Mislim pa, da je prav tako narobe 
posamezno skladbo ilustrirati s sli
kami kot n. pr. Alpsko simfonijo. 
To poslušalca odvrača od glasbe. 
Prav tako se mi zdijo oznake kot 
..Jupitrova simfonija" a l i ,,simfonija 
usode" napačne, saj naj si poslušalec 
pri absolutni glasbi sam ustvari svoje 
predstave. 31asbena televizijska pro
dukcija naj bi tudi ne bila učna ura 
za dirigenta. Za mene je težko ostati 
naraven pri playbacku. Poprej smo 
namreč delo že posneli, zdaj pa je 
treba za sliko posneti še dodatno 
gibanje. Ker sem za pultom vse kaj 
drugega kot igralec, mi je to play- 
back dirigiranje posebno težko. Na
raven si lahko le v akciji!

Dirigiranje samo zgleda zelo pre
prosto, če veš, kako se taktira. Tak- 
tiranje ni nobena umetnost. Tudi 
napoved tempa je le okostje, na ka
terem je šele treba razviti čar inter
pretacije. Pogosto sem pomislil, 
kako deluje dirigent na občinstvo. 
Mi, glasbeniki smo ljudje razpolo
ženja in občinstvo tudi. Vedno sku
šam dati najboljše ali vsaj hočem 
dati -  „od srca k srcu" kot je za
pisal že Beethoven. Zato si tudi 
čisto kabinetna glasba ne more 
osvojiti srca poslušalcev. Pri vajah 
mora biti dirigent zelo pedanten. Le 
tako lahko sledi vsaki skladateljevi 
niansi, medtem ko naj pri izvedbi ne 
misli več na to ah bo hornist na ne
kem težkem mestu pogrešil ali ne. 
Če na to misli, bo gotovo narobe. 
Doživel sem stvari, ki so skoraj ne
verjetne. Nekoč, v Dresdnu, je sedel 
za prvim pultom violončelistov zelo
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glasbene ustvarjalnosti in po
ustvarjalnosti.

Ivo Petrič, DSS

•  Danes je naša produktivna ka
kor tudi reproduktivna glasba 
tako zrela, da je bilo že nujno 
potrebno, da je do Slovenskih 
glasbenih dni sploh prišlo. Če
prav je-danes šele otvoritev, v 
uspeh glasbenih dni ne dvomim 
in prepričan sem, da bomo čez 
teden dni lahko rekli: nasvidenje 
drugo leto. Ideja ustanovitve 
tega festivala je enkratna in lah
ko jo prištevamo med najpo
membnejše glasbene dogodke 
sploh. Našega materiala je veliko 
in seže tudi v vrhunsko kvali
teto, Slovenski glasbeni dnevi 
niso samo strnjen pregled tega, 
kar se je v preteklosti pri nas 
zgodilo, ampak so tudi obračun 
preteklega dela in prvi oprijem
ljivi rezultati, za katere sem pre
pričan, da bodo v ponos nam 
vsem, tako glasbenikom kakor 
tudi vsemu slovenskemu narodu.

Primož Ramovš, 
komponist

Prvi koncert je bil posvečen Luci
janu Mariji Škerjancu, velikemu glas
benemu snovalcu, ki ga je slovenska 
javnost izgubila pred nekaj več kot 
letom dni. Na programu je bila ko

reografska simfonična slika Maren
ka, 5. simfonija ter priljubljeni Con- 
certino za klavir in godalni orkester.
•  Teden slovenske glasbe je zelo 

pomemben za kulturni razvoj 
našega naroda, saj pomeni pre
gled ustvarjenega v celoti.

nekdanja pevka v SF

Slovenski glasbeni teden bi 
primerjala s praško pomladjo, saj 
je pregled ustvarjalnosti in po
ustvarjalne kvalitete.

neglasbenica 

14. maja je gostoval zagrebški go
dalni kvartet s solistoma Evo Nov- 
šak Houško in Samom Vremšakom. 
Na sporedu so bila dela Juvanca, 
Merkuja, Srebotnjaka, Ukmarja, Ra
movša, Petriča in Božiča. Nekatere 
izmed omenjenih kompozicij so bile 
posvečene temu odličnemu zagreb
škemu ansamblu, ki je z zgledno 
interpretacijo posnel ali prvič pred
stavil javnosti že mnoga dela sloven
ske komorne ustvarjalnosti.

® Namen slovenskih glasbenih 
dni je obvestiti javnost o najno
vejših skladbah oziroma poča
stiti skladatelje z izvrstnimi iz
vedbami. Najuspešnejši se mi je 
zdel koncert zagrebškega godal
nega kvarteta.

Vida Rudolfova, 
prof. glasbe

•  Sem redna obiskovalka abon
majskih koncertov, zanima me 
pa tudi sodobna glasba. Sloven
ski glasbeni dnevi so brez dvoma 
pozitivni, vendar bi bilo po
trebno pritegniti več glasbenega 
občinstva. Pravzaprav se tudi tu
kaj kaže slovenski odnos do last
ne kulture: ali jo odklanja kot 
manj vredno, ali jo pa sprejme 
izključno iz snobizma. Vsekakor 
se mi zdi smotrno, da postanejo 
slovenski glasbeni dnevi trajna 
manifestacija, saj poslušalec po
gosto šele z večkratnim posluša
njem lahko sprejme skladbo, ki 
jo  je v začetku odklonil.

Marta Vučnik, 
modna kreatorka 

Prvi del tretjega koncerta Sloven
skih glasbenih dni je bil z deli Gal
lusa, Poša, Strictiusa, Linharta in 
Zupana posvečen veteranom sloven
ske glasbene ustvarjalnosti. V dru
gem delu koncerta pa je bila krstna 
izvedba Ježeve kantate Pogled 
zvezd. Z bogato vokalno in instru
mentalno zasedbo je skladatelj sku
šal izrabiti možnosti zvočne barvi
tosti in dinamične diferenciranosti, 
katero mu je omogočala v kozmos 
postavljena vsebina.
•  Sem naročnik Glasbene mla

dine, učim se violino in občasno 
hodim tudi na koncerte. Poleg 
rocka, popa in bluesa me zanima

tudi resna glasba, posebno sim
fonična. Posebno všeč mi je bila 
Ježeva kantata Pogled zvezd in 
prepričan sem, da bo uspela tudi 
v svetu.

Sašo Lipužič, 
Glasbeni mladinec

Ideja slovenskih glasbenih dni 
se mi zdi izredno pravilna, me
nim pa, da bi moralo biti zasto
panih na njih več generacij, 
predvsem sem pogrešal Cigliča, 
Siviča in Gabrijelčiča -  in da bi 
moral biti program bolj smotrgo 
izbran. Nimam nič proti pre
izkušanju in eksperimentiranju, 
saj se mladi nikakor ne smejo 
bati rizika in tudi možnih zmot. 
Ce ne bodo segali po skrajno
stih, se ne bodo mogli nikoli iz
oblikovati. Izredno me je prese
netil zagrebški godalni kvartet z 
Božičem in Ramovšem ter Je
ževa Kantata. Prvi hip se mi je 
zdela popolnoma tuja in nespre
jemljiva, vendar je že zamisel 
sama in korajža preizkušanja iz
redno pozitivna. -  Silno se pa 
čudim, kje je slovenska glasbena 
mladina nižje, višje in visoke 
stopnje in hkrati postavljam še

nadaljevanje 
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dober glasbenik. Dirigiral sem na pa
met eno od Brucknerjevih simfonij.
V nekem trenutku sem narobe po
mislil, da bi tu morali vstopiti čeli, 
ne da bi čeliste pogledal. In prav ta 
čelist je edini prezgodaj vstopil! Pa 
pravim po koncertu: ,,Kako to, da 
ste edini narobe vstopili? “ In odgo
vori: „Veste, imel sem občutek, da 
želite, da vstopim!" No, tudi take 
stvari se dogajajo. Sugestivna moč 
dirigenta sc kaže tako v dobrem in v 
slabem. Dober orkester pa tudi ta
koj ugotovi, kako naj se obnaša do 
„tega gori".

Mozartovega 1'igara sem dirigiral 
gotovo 250 krat. Pred vsako izvedbo 
sem prelistal partituro in vedno od
kril kaj takega, kar me je spet prikle
nilo. Zato ne morem razumeti diri
gentov, ki stojijo zdolgočaseni pred 
deli, ki so jih pogosto dirigirali. Ce 
bi imel občutek, da kake skladbe ne 
morem več z veseljem dirigirati, je 
sploh ne bi dirigiral. Kajti, če dolgo
časi mene, bo tudi druge in jc škoda 
denarja, ki mi ga plačajo. Pa tudi 
umetnost bi ogoljufal!

Ko stojim pred orkestrom, posku
šam različne umetniške individual
nosti dunajskih, berlinskih, newyor- 
ških filharmonikov prilagoditi svo
jemu idealu partiture. Vem, da ga ne 
bom nikoli dosegel, za njim pa ved
no stremim. Z ukazovanjem orke
stru se da le malo napraviti; le z 
umetniško prepričljivostjo in pro
stovoljno se da doseči podreditev 
muzikalnemu konceptu. Ce dirigent 
kaže orkestru svojo slabo stran, je 
pri njem že vse zaigral. Dobro lahko 
razumem glasbenika, ki temeljito 
pozna svoj instrument in skladbo in 
pravi: „Bolje poznam tempe kot ta, 
ki stoji gori" in nazadnje več ne so
deluje. To pa je začetek razkroja;

glasbeniki brez interesa igrajo celo 
napačne note in izvedba je do
končno pokvarjena.

O umetniškem delu je treba imeti 
dokončno predstavo in jo na vajah 
do zadnje podrobnosti posredovati 
glasbenikom. V umetnosti namreč 
ni ničesar, kar ne bi bilo važno. Pri 
izvedbi pa mora igrati gotovo vlogo 
tudi fantazija in improvizacija, s 
čimer je dosežen vtis določene 
spontanosti.

Ko sem bil mlajši, sem imel na
vado, da sem glasbenika, ki se je 
zmotil, grdo pogledal: na nasled
njem problematičnem mestu je prav 
gotovo spet narobe igral. Zdaj ga 
sploh ne pogledam, na naslednjem 
težkem mestu se mu le prijateljsko 
nasmehnem. Vsi smo ljudje in vsa
komur se lahko ponesreči. Danes 
pač lahko presodim ali je nekdo po
grešil iz nepazljivosti ali je bila to 
preprosto človeška napaka.

Operno dirigiranje je toliko težje 
kot koncertno, ker zahteva več ru
tine. Ce rabim za simfonični kon
cert tri vaje (v klasičnih simfonijah 
se komaj kje menja takt in kaj se 
sploh še lahko zgodi? ), moraš v 
operi vsak trenutek paziti, da se pev
cu kaj ne pripeti. Doživel sem, da so 
nadarjeni mladi kolegi v operi eno
stavno odpovedali. Samo rutina 
omogoči spoznati razliko med podi- 
jem in odrom in v delčku sekunde 
odločiti ali pevca držati, če hoče 
prehitevati ali ga loviti? Ce se ne 
znaš hitro odločiti, lahko vse raz
pade. K sreči sem se tega naučil na 
začetku, ker sem začel z dirigira
njem odrske glasbe. Pozneje sem di
rigiral številne operete. Tu pa si pri
dobiš veliko spretnosti. Najvišji za
kon za dirigenta v operi je, da drži 
orkester. Pevec se bo že ,,ujel" na

naslednji markantni točki. Da bi bili 
pevcem pravični, moramo priznati, 
da jim je velikokrat resnično težko: 
peti morajo v največkrat ozkih ko
stumih, običajno so močno napeti, 
peti morajo na pamet in istočasno 
igrati v težkih situacijah. Pri zboru 
je treba paziti, da ne pride iz ritma, 
kar se rado dogaja pri gibanju. Rad 
bi poudaril še: treba je mnogo va
diti, treba pa je pustiti gotov ča.- za 
premiero ali za koncert. Preveč vaj 
je prav tako slabo kot premalo!

Kot imam svoj poklic rad, tako 
vem, kako je mnogo stvari odvisnih 
od dirigenta: pri njem se stekajo vse 
niti, on določa tempo, agogiko, 
pravzaprav celotno razpoloženje. 
Kljub temu menim, da sta predvsem 
v operi danes dirigent in režiser po
gosto precenjena. Seveda mora reži
ser poznati najmodernejša tehnična 
sredstva in dekoracijo. Mora jih zna
ti uporabiti, predvsem pa mora osre
dotočiti pozornost občinstva na do
gajanje, ne pa ga od njega odvračati. 
Opera je sama na sebi nekaj neres
ničnega. Kje so v življenju kdaj si
tuacije, da si dva zaljubljenca 25 mi
nut dolgo prepevata? Na to ireal
nost opere je treba računati in iz
luščiti jedro dogajanja, pevce pa raz
postaviti tako, da vidijo dirigenta in 
da lahko predvsem pojejo.. Občin
stvo hoče v prvi vrsti poslušati in če 
mu to umetno preprečimo, bo s pol
no pravico reagiralo. Kar zadeva di
rigenta, sodim, naj dela take kretnje, 
ki so potrebne orkestru za ritem in 
izraz -  vse ostalo je show. Geste naj 
ne bodo same sebi namen, ampak 
preprosto izraz glasbenega doživetja.
V tej zvezi bi še rad povedal, da sem 
srečen, ker je na svetu prostor, kjer 
cenijo dirigente le po poslušanju in

ne po gledanju: to je festivalna hiša 
v Bayreuthu.

Dirigent, ki stalno dirigira ista 
dela in pride na misel, da neko 
stransko temo preveč poudari ali da 
iz ritardanda napravi accelerando, 
samo da ljudje govorijo, kako kaj ta
kega še niso slišali, je umetniško 
škodljiv, osebno domišljav in čisto 
preprosto neokusen.

Mislim, da se mora dirigent kot 
vsi ostali sodelavci podrediti skupni 
ideji. Včasih dirigent, čeprav je cen
tralna osebnost, niti ni bil napisan 
na programu. Tako je bilo v 
Muenchnu in v Bayreuthu. Kljub 
temu imamo najgloblje spoštovanje 
do Hansa Richterja ali Hermanna 
Levija. Le tako se je lahko zgodilo, 
da je na lepem prišel k Leviju 
Richard Wagner in rekel: ,,To deja
nje bom pa jaz dirigiral!" In ga tudi 
je. Prav nič ne zmanjša zaslug ni
kogar, ki sodeluje pri izvedbi, da se 
vključi v skupni načrt. Najvažnejše 
je in ostane skladateljeva volja in 
skladba, ki jo izvajajo.

Vedno znova so me spraševali, kaj 
sodim o pouku dirigiranja. Iskreno 
povedano: ne veliko -  in to toliko 
bolj, ker sam v življenju nikoli nisem 
študiral dirigiranja. Kljub temu 
imam -  kolikor mi čas dopušča -  
nekaj učencev. Nekateri so naredili 
tudi že lepo kariero. Učencu dirigi
ranja posredujem le lastne izkušnje 
pri delu z orkestrom in tehnične po
drobnosti ter morda nekaj spod
bude. Imeti pa mora talent in mi
slim, da še vedno veljajo besede, ki 
jih je povedal Hans Richter mojemu 
očetu, ko ga je le-ta vprašal, kako 
postaneš dirigent. Rekel je: „Greš 
na podij in -  ali znaš -  ali pa se 
nikoli ne naučiš!"
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Pride čas, ko se žive legende začno  um ikati. Tak čas je  sedaj dole t 
ja zz  -  razum ljivo, saj ta glasba izvira iz za če tk a  našega sto letja  
S idn ey  B echet, Louis A rm strong, Mahalia Jackson in sedaj Dul 
Ellington. Tako ugašajo veliki predstavn ik i svojih stilov, ljudje, k i  so 
dvignili nad stil in posta li sinonim za  „ s t i l“ sam pa tu d i za  o b do b je  
glasbo.

„Igrate klavir? “
,JVe, igram orkester. “
Res, D uke Ellington je  igral svoj orkester, kakor Louis Armstroi 

troben to  ali S idney  B echet soprano-saksofon. To, da je  igral p o leg  tet 
še klavir, je  bil le doda ten  e fe k t ~  klavir mu je  služil za  „podaljš< 

dirigentove roke". D uke Ellingotn je  v m arsičem  osta l zves t svoji p 
vo tn i usm erjenosti slikarstvu. M nogi om enjajo, da spom inja njego 
delo  na dela velikih srednjeveških slikarjev, ki so s skupino u čen e  

ustvarjali m ojstrska dela. Večina njegovih d e l so velike glasbene slii 
predvsem  suite: Sidew alks o f  N ew  York, The Flam ing Swor 

B eautifu l Indians, Sepia Panorama, D usk in the D esert in druge.

D uke je  o b č u ti l  vso glasbo k o t „izm enjavanje spom inov v tonih  
ti  spom ini p a  so seveda slike. N e k o č  je  rekel: „Spom in na pretek  
dogod ke  je  ze lo  važen za ja zz  glasbenika, p om em bn ejš i je  k o t celoti 
tehnika sveta. “

V teh besedah je  resnično veliko črnskega, veliko naivnosti in spo 
tanosti v načinu, s katerim  se p rež ive to  neposredno spreminja v g  la.
-  neposredno brez omejevanja in obrem enjevanja glasbe in glasbeni 
z  evropsko tradicijo in glasbeno teorijo. Skoro vsa njegova dela ima. 
črnske tem e: Liberian Suite, D eep  South  Suite, A ton e parallel 
Harlem (Harlem Suite), opera B oola (k i  prikazuje zgodovin o  am e  
škega črnca) in druge. M ed njim i je  m o g o če  še najznačilnejša sui 
Black, B row n and Beige, k i že  v naslovu z barvami opiše  razvoj ame 
škega črnca, k i je  b il včasih v A fr ik i še črn, kasneje, v A m eriki, posl 
rjav, in je  sedaj svetlo  rjav (beige) -  ne samo p o  barvi kože , anip< 
tu d i v sam i biti.

Ellington je  v svesti, da ima današnji am eriški črnec  več  skupnegt 
svetom  belih, kakor z oddaljeno A friko , vedno g o v o r i l: , ,Želim  ustv< 
ja ti glasbo ameriškega črnca. “

S svojim  delom  je  usoel za je ti najrazličnejša p odro č ja  življenja in j 
opisal (narisal) z izraznim, njemu lastnim, prijem om . Njegova glasba 
p o  vsebini prograthska - a vendar n iti malo v smislu evropske glasbei 
tradicije posnem ovalno-opisovalna. O piše in p u s t i  poslušalcu, da sod 
luje in išče. N jegovo delo  je  gigantsko in prav g o to v o  (č e  se že  mor 
m o in h o čem o  spuščati v prim erjave) n ič  manjše in po m em b n o  ki 
delo  Bacha ali Stravinskega za evropsko glasbeno m iselnosti

E dward K en n edy  Ellington se je  rodil leta 1899  v Washingto> 
(D. C.). Pri šestnajstih letih je  bil prodajalec brezalkoholnih p ija č  -  
obenem  tudi pianist. Iz tega časa izhaja njegova prva skladba „Soi 
Fountain Rag". Kasneje je  igral v različnih orkestrih, vendar se  zard 
svoje glasbene \nuhavosti ni dolgo obdržal. R azočaran je  nehal igrati 
je  p o s ta l manager. Leta  1919  je  im el že  p e t  lastnih orkestrov, kar je  it 
teda j zelo  dob er  po se l (v  ilustracijo: im el je lastni cadillac in krasi 
vilo). Vendar ga je  glasbeno ustvarjanje še vedno zelo  privlačilo. Ta 
je  leta 19 2 3  sestavil kvin tet, v katerem  so sodeloyali trije kasneje zi 
znani glasbeniki: O tto  H adw ick (a lt saksofon), S on n y  Greer (bobn i) 

A rth u r Whetsel (troben ta). K v in te t se je  im enoval The Washi) 
tonians, a kljub vsemu n i uspel. Tri leta pozn e je  je  D uke sp e t p o  iz k 
šal tokrat m u je  uspelo. Malo kasneje je  že  igral v glasbenem  cent 
Harlema C o tton  Clubu. Tu pa  so nastale njegove p rve  znane plošt 
„East St. Louis T oodleoo" , „Birmingham Break D o w n “, „Jubi\ 
S to m p "  in „Black and Tan Fantasy. “

Ellington je  iz Washingtona pripeljal nekaj glasbenikov, k i so t 
osta li še dolga desetle tja  zvesti. M ed velikim i solisti, k i so takrat soc 
lovali z  D ukeom , so bili troben tač  B ubber M iley, trom bon ist J' 
„T ricky-S am “ N anton  in bariton -  saksofonist Harry Carney. 
M ileyem  in Nan to n o m  je  Ellington ustvaril takoim enovani „Jun& 
S ty le “, pri katerem  se z  „G row T' e fek ti tro b en te  in trom bona do  se 
vtis osamljenega č loveka v pragozdn i noči. To je  eden o d  štirih stilo
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M a  o r k e s t r a  DUKEA e l l i n g t o n a  z  l o n d o n s k o  i u h a r m o -
,j O. Z LEVE NA DESNO: ELUNGTON, PAUL GONSALVES, JIMMY 
^MILTON, JOHN LAMB, JOHNNY IIODGES, COOT1E \V1L1AMS '
H r e n c e  b r o w n , r u s s e l l  p r o c o p e

ja z z  glasbi, k i so p o veza n i z  im enom  D ukea Ellingtona. O stali trije s o , 
„M ood  S ty le" , koncertan tn i s t il  in tretji, k i ima v seb i ze lo  malo  
novega in se za to  tu d i im enuje „S tandard S ty le “. To je  ritm ičn o  do 
največje v ita lnosti pripeljan način igranja.

„M ood  S ty le “ ustvarja tip ičn o  „ellingtonovsko" atm osfero, je  

o to žen  in ču ten  in ima v sebi nekaj pravega bhies 'razpoloženja, N a j
bo lj znana E llingtonova skladba tega stila je  M ood  Indigo.

K on certan tn i stil spom inja na z v e zo  jazza  s tradicionalno glasbo. 
D u ke je  napisal prave m ale kon certe  za  različne soliste svojega orke 
stra, o d  katerih naj om enim  C oncerto f o r  Cootie. Poleg teh koncertov  

pa  so še pop o ln om a zaokrožena dela, k i so koncentrirana ok o li ene 
misli, k o t  na prim er D im inuendo and Crescendo in Blue, velike suite z  
več  stavki, na prim er suita Black, Brown and Beige ali kom plicirano  
sestavljene tonske slike, k o t Harlem.

V svoji zgodovin i je  orkester D ukea Ellingtona doživlja l velike spre
m em be, vendar je  D u ke  s svojo veščino in d inam ično voljo vedno  
o bdrža l ce lovitost in prec izn ost ansambla. V veliko p o m o č  mu je  bil 
njegov aranžer in sodelavec B illy Strayhorn. B illy je  iz klasične glasbe 
prinesel v E llin tonov orkes ter  jasnost in osveščenost, kljub vsemu pa  je  
bilo njegovo delo  tako „ellingt o  novsko ", d a  so ga im enovali „Elling- 
ton o v  drugi jazz". Tudi himna orkestra Take the A Train je  njegova. 
Prav v orkestru, po ln em  kom unikacije m ed  D ukeom  in sodelavci, je  
razlog, da drugi orkestri zelo  te žk o  izvajajb D ukeove skladbe. Z a to  
najpopularnejše o d  njegovih 14 0 0  skladb niso posta le  m n ož ičn i uspehi. ‘

D elo D ukea E llingtona je vplivalo na nastanek mnogih črnih  
(Jim m ie L uceford  in Count Bassie) in betih orkestrov (B enny  
G oodm an, S tan  K en ton). T i orkestri so sprejeli predvsem  stile  in 

tehniko, k i  jih je  uvedel Duke. Ž e  na za če tk u  tridesetih let je  D uke s 
svojim  trom bon istom  Portorikancem  Juanom lizo lo m  uveljavil 
„cuban ja zz"  spo j stare afro-kubanske r itm ike  s harm onijo in 
m elod iko  ja zza  (Caravan, L im bo Jazzj .

Prav tako je  D uke prv i uvedel resonator, brez katerega si ne m o 
rem o m isliti sodobnega big banda. R eson atorji dajejo solističnem u  

partu značilno  zvočn os t, k i ga u č in kovito  dvigne iz orkestralnega  
ozadja.

Pred koncem  dvajsetih  le t je  D uke uporabljal že  m o čn o  zm anjšane 
kvinte, „ fla tted  f i f th "  zn ačiln i in terval m odernega jazza , / e  teda j je  
u vedel skupaj s so listom  H arryjem Carneyem  v orkester bariton sakso
fon , k i ima v m odernem  jazzu  v zvo čn em  in so lističnem  oziru ključn i 
položaj. Bas pa je  v drugih orkestrih  šele petnajst le t kasneje dob il 
vlogo, k i mu jo  je  namenil Duke. Dalje je  b il E llington prvi, k i je  že 

leta 1 9 2 7  z glasom  A delaide Hall uporabil glas k o t instrum ent, en ako 
vreden trob en ti ali klarinetu.

V za če tk u  so instrum enti v ja zz  glasbi le oponašali č lovešk i glas. To  
je  D uke Ellington pripeljal d o  p o p o ln o s ti v J u n g le  S ty le"  svojih 
solistov B ubber M ileya, C ootiea  Williamsain R exa  Stewarta. P otem  pa  
je  D uke ves sistem  postavil na glavo in za če l č lovešk i glas uporabljati 
k o t instrum ent. Šele v štiridesetih letih so sprejeli tak način petja  
ostali ja zz  glasbeniki predvsem  pevka  Ella Fitzgerald.

K o n čn o  je  D uke Ellington s svojim  klavirskim stilom  o dprl nove  
m ožn osti, kakršnih ni v igranju nobenega dntgega jazz  pianista, kljub  
tem u, da sam t o t  solist ni m nogo ponjem l. K lavir je  uporabljal le za to , 
da je  im provizatorjem  nakazoval po treb n e  harmonije, da je  s kratko  
kadenco p oveza l dva  solistična parta, ozirom a naredil p reh od  iz ene 
ton alite te  v drugo.

N ek o č  je  Ellington skušal pojasniti, kaj si je  postav il k o t standard:
,,M islim, da je  ja zz  izraz neke dobe. Pom islite  na besede: klasična 
glasba, rom antična glasba. Te p o jm e  takoj p o v e že te  s sliko o tem, 
kako so ljudje teda j živeli, mislili, čutili. N ih če  pa ni n ikoli pom islil, 
da b i z  d o b o  p o veza l do lo čen  ritem  ali poseben  način ustvarjanja 
t o n o v . . .  Jazz pa je  prav to. N e  v svoji obliki, am pak v svojem  
izrazu . . . Z am e p om en i ja zz  svob odo  v glasbenem  izražanju. “

JA N E Z  K R  ALI.
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koncertni 
telegrami

21. 1. Večer slovenskega sa
mospeva. Zlata Ognjanovič, so
pran -  Eva Novšak-Houška, 
mezzosopran, Ljubo Rančigaj, 
ldavir, Vzorne izvedbe pomemb
nega dela slov. glasbene ustvar
jalnosti. Kultura koncertnega 
petja.

29. I. Tomaž Lorenz, violina
-  Pavel Sivic in Primož Lorenz, 
klavir. Koncertni atelje DSS. Z 
izjemo Kelterborna same sloven
ske skladbe. Osterčeva- suita do 
sedaj zaradi precejšnje težavnost
ne stopnje pri nas skoraj ni bila 
izvajana. Sivičeva Sonata z 
avtorjem pri klavirju po nekaj le
tih zasluži ponovno izvedbo.

6. II. Philippe Entremont, kla
vir. Velika dvorana SF. Izvedba 
prvega dela recitala nikakor ne 
opravičuje slovesa atomskega 
pianista. Bach je svojevoljen, 
Mozart grob in Chopin v agogiki 
karikiran. Drugi del je boljši, zla
sti Debussy, pri Prokofjevu so 
težka mesta opazna.

12. II. Janez Lovše, klavir. 
Koncertni atelje DSS. Pester 
spored v razmeroma ozkem ča
sovnem obdobju nastanka 
skladb. Po izvedbeni plati od do
mačih izstopata Osterc in Potoč
nik: prvi po očitni afiniteti do 
tovrstne muzike in drugi po za
vzetosti v interpretaciji v obsež
nem klavirskem stavku.

19. II. Zagrebški komorni 
duo: Tinka Muradori, flavta -  
Pavla Uršič, harfa. Velika dvo
rana Narodne galerije. Flavtistka 
igra zelo dobro, zlasti solo točko 
(Telemann), soigra s harfo je la
bilna, solo harfa postavlja vpra
šanje etike nastopanja. Razgla
šena in površna igra ne sodi pred 
publiko. Zvočne novotarije pri 
Ramovšu ne morejo prepričati, 
če so klasične skladbe tako sla
bo izvajane.

3. III. Bachov orgelski večer. 
Hubert Bergant s sodelovanjem 
sopranistke Nade Vidmar in 
altistke Bogdane Stritar. Stol
nica. Bai-h in orgle vedno priva
bita množico poslušalcev Vse 
skladbe celo prvič v Ljubljani 
javno izvajane. Težišče izvedb 
ostalo v oigelskih skladbah.

5. III. Slovenski godalni kvar
tet s sodelovanjem tenorista 
Mitje Gregorača. Koncertni 
atelje. Agilni komorni sestav se 
je lotil tudi Koporčevega Kvar
teta, za kar mu gre priznanje. 
Dobra in zanimiva glasba. Sim
patičen folklorni zapis iz Rezije 
J. Strajnarja in še nekaj italijan
ske arioznosti s tenoristom M. 
Gregoračem (I. Pizzctti). Ostalo 
(Logar, Osterc, Lipovšek) so
lidno.

15.III. Jože Stabej, bas -  Ma
rijan Lipovšek, klavir. Dvorana 
Narodne galerije. Solist ve, kaj 
poje. Zato lahko s svojo inter
pretacijo (Musorgski) prepriča in 
pritegne publiko. Poglobljene 
umetniške obdelave narodnih 
pesmi M. Lipovška.

slovenski 
glasbeni 
dnevi

nadaljevanje

vprašanje, kako glasbeni peda
gogi to mladino usmerjajo.

l Ivan Mrak, dramatik 
Izvajalec četrtega koncerta z deli 

Osterca, Štuhca, Ježa, Božiča, Ra
movša, Lebiča in Petriča je bil 
ansambel Slavko Osterc. V svoji 
12-letni dejavnosti je ta priznani 
ansambel krstil že več kot 100 jugo
slovanskih del.

•  Slovenski glasbeni dnevi se mi 
zdijo posebno hvalevredni zato, 
ker le na ta način pridejo sloven
ski glasbeni ustvarjalci do izvedb 
njihovih del. 2al pa zanimajo 
slovenske glasbene novitete le 
manjše število glasbenih izobra
žencev.

sodelavka 
glasbene redakcije RTV 

Zamisel slovenskih glasbenih 
dni se mi zdi zelo pohvalna, ven
dar se mi zdi škoda, da ni bilo 
večje propagande, da bi se lahko 
čim širša publika seznanila s sta
rejšimi in novejšimi deli sloven
skih skladateljev. Vprašljiva pa 
se mi zdi zamisel, da bi slovenski 
glasbeni dnevi postali trajna ma
nifestacija, ker je festivalov pri 
nas pravzaprav že preveč. Bolj 
smotrno bi se mi zdelo podati 
vsakih nekaj let res kviitetni 
prikaz moderne slovenske . 
ustvarjalnosti.

Božena Glavak,' 
operna pevka 

Gost petega koncerta slovenskih 
glasbenih dni je bil Slovenski oktet, 
ki je v svoji dolgoletni tradiciji po
nesel slovensko pesem širom sveta. 
Tokrat je iz svojega bogatega reper
toarja izbral prerez slovenske zbo
rovske pesmi od renesančnega moj
stra Gallusa do del sodobnih ustvar
jalcev.

® Nisem redni obiskovalec kon- •  
certov, sem pa ljubitelj resne 
glasbe. Pojem v Akademskem 
pevskem zboru in skušam preko 
vokalne glasbe najti pot do 
instrumentalne in posebno do 
moderne glasbe. Kritika velja 
propagandi, saj je npr. tudi po 
zborih, kot je APZ, ni bilo do
volj.

Orlando Markič, 
študent ekonomije.

Kot glasbeni snemalec se udej
stvujem pri vseh vrstah glasbenih 
prireditev in zamisel Slovenskih 
glasbenih dni se mi zdi izredno 
pozitivna. Pomislek pa imam gle
de propagande, saj je bila ta kul
turna manifestacija veliko slabše 
propagirana kot večina zabavnih 
prireditev. Na Boom-u je bilo 
10.000 mladih poslušalcev -  
močno jih pogrešam tudi na Slo
venskih glasbenih dnevih. Mi

slim, da bi jih bilo več, če bi bila 
ustrezna reklama po glasbenih 
šolah.

glasbeni snemalec RTV

Na šestem koncertu so bile krstne 
izvedbe del Simonitija, Merkuja, Le
biča, Ramovša in Petriča.

•  Nisem redna obiskovalka kon
certov moderne glasbe, na kon
certu sem izjemoma in s Sloven
skimi glasbenimi dnevi sem se 
spoznala iz brošure. Zanimivo je 
spoznavati nova dela: moderna 
glasba je klasičnemu poslušalcu 
še morda nepristopna, zato je 
pozitivno, da ima čim več pri
ložnosti, da se z njo seznani. 
Prav tako pa jo veliko premalo 
cenimo. Od del na današnjem 
programu mi je najbolj ugajala 
Simonitijeva kantata.

profesorica 
ekonomskih ved 

Ker sem bil službeno zadržan, 
nisem slišal vseh koncertov v 
okviru slovenskih glasbenih dni. 
Specialno me je zanimal no
cojšnji koncert novih izvedb. Ta 
nova prireditev se mi zdi pozi
tivna, vendar poslušalcev ni. 
Ljubljana pa je že tako mesto, 
da bi morala napolniti dvorano. 
Organizator bi moral pritegniti 
ljudi, ki sicer ne prihajajo v Fil
harmonijo. Morda abonma s po
pustom za ves ciklus in vabila 
raznim kolektivom in organizaci
jam. Za takle obisk pa bi se bolj 
splačalo, da bi bili koncerti za
stonj.

Urban Koder 
Poslednji koncert je bil posvečen 

Radu Simonitiju ob njegovem živ
ljenjskem jubileju in obenem lep pri
kaz njegovega neutrudnega glasbe
nega snovanja.
•  Hodim na koncerte in imam 

abonma. Ostalih večerov tega 
cikla nisem obiskala. Prišla sem 
predvsem zaradi Simonitijevih 
del in zbora, ki ga zelo cenim. 
Zamisel Slovenskih glasbenih dni 
se mi zdi zelo pozitivna, ker se 
ljudje le na ta način seznanjajo s

' slovensko glasbeno ustvarjal
nostjo: Pa tudi mladi imajo mož
nost, da spoznajo poleg vseh vrst 
zabavne glasbe kvalitetno resno 
sodobno glasbo.

profesorica 
Nisem glasbeno izobražena, 

ampak ljubim glasbo in pridem 
včasih na koncert. Citala sem v 
časopisu, da bodo peli naši znani 
solisti in petje imam rada, pa 
sem prišla. Tudi Simonitijeve 
skladbe so mi všeč. Slovenski 
glasbeni dnevi so priznanja vred
na zamisel, samo publike je po
razno malo. Ljudje pri nas ne za
upajo dovolj domačim avtorjem, 
tuje imajo rajši. . .

laborantka v pokoju 
Za uspeh nekega projekta je 

potrebno troje: ljudje, material 
in volja. Tako slovenska produk
cija kot tudi reprodukcija je na 
zavidljivo visoki ravni in Slo
venci smo znani kot odlični 
organizatorji. Nadaljnje raz
mišljanje o teh treh parametrih 
prepuščam bralcu . . .

Andrej Rijavec, 
Filozofska fakulteta 

Pripravili: AK, MP

mariborska 
opera 
in mladi 
gledalci

Kadar beremo razne ankete o pri
ljubljenosti, ali recimo rajši posluša
nosti različnih glasbenih zvrsti, stoji 
običajno opera na vrhu lestvice, 
sledi ji simfonična glasba in tako na
prej. In dostikrat take ankete ustvar
jajo nesoglasja med pristaši operne 
in ljubitelji koncertne glasbe. Kon
certni glasbeniki očitajo opernim 
„povprečnost“ in ,,osladnost" in se 
čutijo vzvišene nad njihovim delom, 
slednji pa prvim očitajo „elitnost“ 
in „aristokratizem“ in se jim sme
jijo, češ da običajno igrajo pred pol 
prazno dvorano.

Sam se vedno z veseljem spo
minjam svojih prvih obiskov v operi 
in verjetno se godi enako vsakomur, 
ki je imel priložnost že v zgodnji 
mladosti priti v stik s to umetnostjo. 
Odrska igra, scena, kostumi, luč, vse 
to izredno pritegne pozornost mla
dega človeka in pri tem se najbrže 
veliko hitreje navadi tudi na razume
vanje petja in glasbe, ki bi sama po 
sebi bila morda v začetku pretežka 
irt predolgočasna.

Pa sem se kljub temu začudil, ko 
sem na naši reperotarni tabli po dalj
šem seštevanju, odštevanju in mno
ženju ugotovil, da je med obisko
valci naše mariborske opere več kot 
polovica mladine. Seveda gre pri 
tem samo za organizirane mladinske 
predstave, se pravi za mladinske 
abonmaje in zaključene mladinske 
predstave. Koliko mladih je še med 
„odraslimi“ poslušalci, tega tre
nutno niti ne moremo ugotoviti.

In ko sem našo tablo povprašal 
naprej, katera dela mladina najrajši 
posluša, sem ugotovil, da je odgovor 
zelo raznolik. Najprej imamo tu 8 
rednih mladinskih abonmajev, kijih 
pokupijo predvsem srednješolci in 
študentje višjih in visokih šol. Zanje 
imajo na sporedu naše redne abon
majske predstave. V letošnji sezoni 
je bil to Verdijev Nabucco, krstna 
izvedba Otrinovega baleta Prometej 
73, Menottijey Medij skupaj z Iber- 
tovo Angeliko, Bizetovi Lovci bise
rov in Zdrahe na tigu Wolf-Ferrarija. 
Vsega 40 predstav.

Pa vendar mladina ni sprejemala 
vseh teh predstav enako? Naša tabla 
nam tu ne pomaga več. Slučajno 
sem letos dirigiral najbolj in najmanj 
„odzivno“ delo v sezoni, Verdije
vega Nabucca in Menottijev Medij, 
in tako imam o tem čisto trdno last
no sodbo. Nabucco je bil seveda 
vedno do kraja poln, aplavzi spon
tani in prisrčni, skratka, tako ne
kako si človek predstavlja gleda
lišče. Vendar pa tudi pri Mediju ni 
bil prazen več kot tu in tam kakšen 
sedež; in na predstavo so prav mladi 
poslušalci reagirali tako, kot si jo je 
Menotti zamisli, kot glasbeno in 
odrsko spretno napisano krimi
nalko. In takšna spontana reakcija je 
za izvajalce gotovo bolj hvaležna kot 
pa dostojna zadržanost.
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Za mladino iz osnovnih šol smo 
imeli 23 predstav, med njimi tudi 
tiste v organizaciji Glasbene mla
dine. Tu se seveda bolj ponavlja do
ločena vrsta naslovov, kot na primer 
Traviata, Nabucco, Gorenjski slav
ček, Prodana nevesta in tako naprej. 
Spored tu ni omejen le na klasično 
opero, važna pa je primerna snov. 
Tako je bil pred leti zelo priljubljen 
Cipcijev Dundo Maroje, isto pa upa
mo letos za Zdrahe na trgu.

Za mladinsko operno predstavo 
velja isto kot za koncert: poslušalci 
morajo biti nanjo dobro priprav
ljeni. Ce niso tega storili pedagogi v 
šoli, mora to napraviti dober ko
mentator. Zal tudi v naši hiši še ni
smo uspeli dovolj upoštevati tega 
načela. Dosledno smo ga izvedli le 
pri mladinskih koncertih, ki jih je 
imel naš orkester in ki so bili vsi ko
mentirani.

Na našem osnovnem, opernem 
področju pa smo še vedno v zagati; 
tako kot ne bi hoteli biti skopi v 
pojasnilih, tudi ne bi želeli biti pre
več gostobesedni in pripovedovati 
poslušalcu tistega, kar je mogoče že 
vsaj dvakrat prej slišati. In verja
memo, da se nam ravno pri Traviati 
in Nabuccu lahko veliko prej pripeti 
slednje kot pa prvo.

Zato veliko razmišljamo o novih 
načinih operne dejavnosti za mla
dino, ki bi bili enako zanimivi za ti
ste, ki že imajo glasbeno izobrazbo, 
kot za tiste, ki opero komajda po
znajo.

K temu nas je vzpodbudila pred
stava Baletni čeveljčki, s katero smo 
v lanski sezoni naleteli na neverjeten 
odziv, tako da sploh nismo mogli za
dostiti povpraševanju. Predstavljamo 
si podoben prikaz operne umet
nosti, ali pa združen prerez opere in 
baleta. Dalje si zamišljamo prereze, 
skrajšane prikaze posameznih oper, 
ki so v celoti le nekoliko pretežke, v 
taki, skrajšani obliki pa bi bile zani
mive za mladega poslušalca. Raz
mišljamo tudi o mladinski o pe ri. . .

Seveda pa imajo vse te želje svo
jega „uravnavalca“ v ekonomskih 
možnostih. Za nas je ekonomsko 
najenostavnejše isto predstavo pono
viti dvajsetkrat; ni pa to vedno kul
turno in pedagoško upravičeno. 
Upamo torej, da bomo v sodelo
vanju s tistimi, kijih naše delo nepo
sredno zanima, nekaj od naših idej 
lahko uresničili v prihodnji sezoni.

KRISTIJAN UKMAR

IV. revija
mladinskih
pevskih
zborov
Slovenije
v zagorju
• Z otvoritvijo male Groharjeve sli

karske kolonije pionirjev-likovnikov, 
kot pozdravom svojim vrstnikom 
pevcem, je pokrovitelj revije, članica

Izvršnega sveta in republiški sekretar 
za prosveto in kulturo Ela Ulrih- 
Atena, z uvodnim govorom nazna
nila svečani začetek IV. revije mla
dinskih pevskih zborov Slovenije. 
Sledil je otvoritveni koncert otro
škega in mladinskega pevskega zbora 
„Vesna“ iz Zagorja ob Savi, ki sta 
pod vodstvom Danice Kovačeve in 
Riharda Beuennanna pripravila vsak 
polovico koncertnega sporeda.

V naslednjih dneh (24. in 25. 
maja) se je na 5 revijskih nastopih 
zvrstilo 45 slovenskih zborov (9 
otroških, 26 mladinskih, 4 dekliški 
in 6 pomutacijskih mešanih zborov) 
in -  gosf revije -  tinski akademski 
pevski zbor Viipurilainen Osakunta 
iz Helsinkov.

Nastopajoči zbori predstavljajo 
zgornjo plast v kvaliteti slovenske 
mladinske zborovske glasbe. Za le
tošnje srečanje so se temeljito pri
pravili. Malone pri vseh skupinah je 
bilo opaziti vzorno disciplino, stu- 
diozen pristop k delu in tehtne po
ustvarjalne dosežke. Bistven premik 
v celotnem porastu kvalitete se kaže 
predvsem v izbiri programa. Zboro
vodje in zbori stremijo h tehtni kon
certni literaturi domačih in tujih 
avtorjev, pri čemer dajejo poudarek 
sodobni slovenski ustvarjalnosti. Od 
domačih skladateljev so bili zasto
pani Gallus, Adamič, Kogoj, Osterc, 
Pahor, Pirnik, Kozina, Sivic, Gobec, 
Lipovšek, Simoniti, Ramovš, Jež, 
Lebič in drugi, izmed tujih pa velja 
poleg predklasikov, klasikov in ror 
mantikov omeniti tehtna in zahtev
na dela Debussyja, KodaIyja, Luto- 
slavvskega in Ebna.

Mladinsko zborovsko petje zaja
me pri nas letno okoli 50.000 mla
dih pevcev, ki .nastopajo na občin
skih in področnih revijah ter drugih 
nastopih ter se z bienalno organizi
rano revijo v Zagorju ob Savi (ob 
selekcioniranem številu nastopajo
čih) vključuje v prizadevanja za do
sego najboljšega, kar premoremo na 
področju mladinske zborovske glas

be, t. j . ,  za nastope na (prav tako 
bienalno organiziranem) Mladin
skem pevskem festivalu v Celju.

Ocenjevalna žirija (M. Munih, E. 
Kunej, M. Pirnik, J. Jež, M. Kokol) 
je razglasila zbore, ki se naslednje 
leto lahko prijavijo za tekmovanje 
na celjskem festivalu: MPZ Maribor, 
MPZ OŠ Trnovo Ljubljana, MPZ 
RTV Ljubljana, MPZ I. OS Celje, 
MPZ OŠ Srečko Kosovel Sežana, 

,MPZ OŠ Dobrovo, MPZ „Vesna“ 
Zagorje ob Savi; DPZ Srednje vzgoji
teljske šole Maribor, DPZ Pedago
škega centra Celje, DPZ Srednje 
glasbene šole Maribor, DPZ Gimna
zije Velenje, Mladinski mešani zbor 
Gimnazije Kranj, MMZ Gimnazije 
Koper in MMZ Gimnazije Celje.

Za festival „Kurirček“ , ki bo v le
tošnjem decembru v Mariboru, je

• žirija poleg že navedenih mladinskih 
pevskih zborov za celjski festival iz
brala še MPZ OŠ Milojko Štrukelj 
Nova Gorica, MPZ OŠ Brezovica pri 
Ljubljani, MPZ OŠ I. celjske čete 
Celje in MPZ OŠ Pohorski odred 
Slovenska Bistrica.

Na posvetovanju z glasbenimi pe
dagogi, ki je bil v dopoldanskem 
času zadnjega dne revijskih nasto
pov, so predavatelji Rafael Ajlec, 
Jurče Vreže in Branko Rajšter govo
rili o zgodovinskem razvoju mladin
skega zborovskega petja pri nas, o 
statističnem pregledu mladinskega 
zborovstva in o kvalitetni rasti slo
venske mladinske zborovske po
ustvarjalnosti.

Žirija, glasbeni strokovnjaki, pe
dagogi in zavzeti spremljevalci mla
dinskega zborovskega udejstvovanja 
so soglasno ugotovili viden napredek 
letošnje pevske manifestacije v Za
gorju ob Savi in dali priznanje obe
ma organizatorjema (ZKPO Slove
nije, Svet revije mladinskih pevskih 
zborov Zagorje ob Savi), domači
nom in vsem, ki so se trudili za tako 
lep uspeh.

koncertni 
telegrami

19. III. Rafael Puyana, čem
balo. Velika dvorana SF. Vedno 
bolj se uveljavlja igranje starih 
mojstrov na čembalo. Prefinjena 
barvitost registriranja da sklad
bam nov nekdanji čar. Solist je 
pripeljala instrument s seboj, da 
lahko enkrat to slišimo tudi v 
Ljubljani. Imeniten večer za 
glasbene sladokusce.

26. III. Mihajlo Kelbi, klarinet
-  Marijan Fajdiga, klavir. Kon
certni atelje DSS. Izredno verzi- 
ran in uglajen solist. Spremlje
valec mu enakovredno parira. 
Oživljena Petričeva Sonata kaže 
mladostne vzore, z Debussyjem 
predstavi železni repertoar svo
jega instrumenta, zablesti v Bru- 
novih Miniaturah in obvlada 
Obradovičeve novotarije.

16. IV. Ciril Škerjanec, 
violončelo -  Aci Betoncelj, kla
vir. Koncertni atelje DSS. Marti
nujeva in Prokotjeva Sonata po
kažeta široko poustvaijalno 
zmogljivost obeh izvajalcev. 
Škerjančeve Lirične melodije so 
že klasičen repertoar naših 
violončelistov. Ukmarjeve 
Dispozicije za violončelo solo 
dožive krst.

18. IV. Aliče Artzt, kitara. 
Velika dvorana Narodne galerije. 
Izjemen koncerten dogodek z 
množico dodatnih poslušalcev. 
Igranje solistke je tako dovršeno, 
da se sploh ne opazi, kako težke 
skladbe za ta instrument igra. V 
krajših skladbah se poigrava z 
barvitim niansiranjem, v daljših 
čudovito oblikuje arhitektoniko 
skladb.

23. IV. Igor Dekleva, klavir 
solo, z Alenko Dekleva štiri- 
ročno. Koncertni atelje DSS. 
Večer sodobnih jugoslovanskih 
klavirskih skladb. Nekatere išče
jo vzore pri starejših skladateljih 
(Nikolovski, Trajkovič), druge so 
spontane (Weingerl, Škerl), osta
le eksperimentirajo in lovijo ko
rak s sodobno?tjo drugod (Ra
movš, Sakač. Lebič). Dekleva je 
verziran in prizadeven, po hrup
nosti večine kompozicij najlepše 
zazveni subtilni Sakačev Pre- 
ludio aleatorico.

10. V. Dubravka Tomšič-Sre- 
botnjakova, klavir. Velika dvora
na SF. Spored (Beethoven De- 
bussy -  Chopin), ki si ga lahko 
privošči le vrhunski pianist. Du
bravka spada v elito svetovne 
pianistikc in zdaleč prerašča 
naše domače glasbene razmere.

12. V. Hubert Bergant, orgle. 
Stolnica. Nov nastop priljublje
nega orglavca. Spored od starega 
češkega (Cernohorski) in polj
skega (Rohaczevvski) mojstra 
preko Bacha do glasbe novejših 
opcijskih skladateljev. Predvsem 
akustično efekten spored za lju
bitelje tovrstne zvočnosti. Slej- 
koprej ostane Bach najbolj teh
ten, tudi izvajalcu po pogloblje
nosti najbolj blizu.

L. E.

SAMO VRI MŠAK

pregled enoletnega dela
Akademski pevski zbor „Tone 

Tomšič" že osemindvajset let po 
vrsti predstavlja svoj letni pro
gram. Letošnje delo so pevci 
predstavili 11. maja na koncertu 
v Slovenski filharmoniji.

Vsekakor lahko najprej in 
predvsem ponovno ugotovimo 
visoko kvaliteto zbora, ki mu je 
prav gotovo šteti v priznanje, da 
mu veliko število slovenskih zbo
rovskih skladateljev zaupa prve 
izvedbe svojih skladb. In zaupa
nje je vedno znova potrjeno z 
odlično izvedbo.

Letos je bil repertoar zbora 
usmerjen na partizansko in revo
lucionarno tematiko, vendar je 
na koncertu v dodatku predsta
vil lanskoletni program balkan
skih narodnih pesmi.

Za širjenje zborovske in sploš
ne glasbene kulture je delo zbora 
izrednega pomena, predvsem pri 
širjenju amaterizma med štu
dentsko populacijo. Za zborovo 
kvaliteto pa gre gotovo priznanje 
dirigentu Marku Munihu.

MZ

O
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Č l o v e k  e l e k t r o n s k e

DOBE JE NOMAD N A  LOVU  
ZA INFORMACIJAMI

McLUHAN

H E A D H U N T E R S -  H ERBIE 
HAN CO CK  (CBS KS 3 2 7 3 1 )

Herbie H ancock , in s trum en ti  s 
klaviaturam i (key-boards), Har- 
vey Mason, bo bn i,  Paul Jack 
son, e lek tr ičn i bas, Bill Sum- 
m ers, to lkala , Bennie Maupin, 
saksofon

S tran  1: C ham eleon , Water- 
m elon  Man
S tran  2: Sly, Vein Melter

G lede na  ustvarjalnost Her- 
bieja 'H ancocka  p lo šča  Head- 
h u n te rs  predstavlja stanje glas
be, k i je  p o  vsebini in obliki 
izrazito „ č rn a “ . M orda je  bolj 
k o t  doslej poud arjena  „elektri- 
fikacija“  -  je  vedno  priso tna , 
deluje k o t  dejstvo in del vse
b ine . Je le „ m o o d “  in ne pogla
v itna la s tno st  iz raznosti ce lo tne 
skupine. V kon tek s tu  p lošče 
d o b i  ..elektrifikacija" lirično 
veljavo.

Vse štiri skladbe delujejo 
zelo h o m ogeno . G rajene so na 
osnovi iz redno d inam ičn ih  
ritm ov. Ž e  v prvi skladbi „Cha- 
m e leon“  nad te žko , trd n o  zgra
je n o  bazo  (to lkala , e lek tr ičn i 
bas) vlada l ir ična  nadstavba, ki 
jo  lah k o tn o  gradita  Herbie H an 
cock  in saksofonist Bennie 
M aupin. Bobnar Harvey Mason 
je  ce lo tno  p lo ščo  „pod lož il“  z

d ro b n o  razkosano  m režo  
ritm ov. Njegov stil, p od oben  
igranju Billa C obham a, je v z ad 
njem času značilen  za večino 
m ladih  č rn ih  bobnarjev.

Skladbe n a  p lošč i so vse po  
vrsti zanimive, prav tako  p rired 
be nekaterih  znan ih  H ancocko- 
vih skladb (M aupinova priredba 
h ita  \V aterm elon Man).

•I

„Ta knjiga poskuša raziskati 
razraščanje  (rock) gibanja in 
njegove glasbe. R ock je  defin i
tivno glasba revolta , še celo, k a 
da r  je ta  revolt neuokvirjen , 
b rez  vzorov in začetn išk i. G lo 
ba lno  je vključen v iskanje n o 
vih kategorij mišljenja in de lo 
vanja — akcije. Ne zadostuje 
reči, da stare vrednote  p ro p a 
dajo , to  je  očiv idno . P o m em b 
n o  je to ,  da  prihajajo na dan n o 
ve v redno te  in da  se Paul J o h n 
son 1964. le ta  in m nogi drugi
1968. le ta  niso zavedali njih 
vsebine in pom ena.

M ogoče b o  ta  knjiga p o m a 
gala razložiti, kaj se dogaja, če 
ne veste, kaj to  je . . .  Ne posku- 
šamopatega d o k o n č n o  pojasniti. 
Težnje so preveč raznovrstne, 
d a  bi kdo  to  zm ogel."

Na te besede nale tim o v u v o 
du  k knjigi T he  Age o f  R ock  
(S o u n d s  o f  the A m erican  Cultu- 
ral R evo lu tion ), ko  iščem o „de- 
finicijo ro c k a "  in načela , ki so 
vodila Jo n a th a n a  EISEN-a k o t  
u redn ika  in zbiralca. T o  je d o 
volj š iroko in vendar d o k o n č n o  
stališče, opredelitev  za novo v 
glasbenem in drugih smislih. 
U poštevati m o ram o , da rock  
k o t  „glasba g ibanja" odpira  ši

roko  p o d ro č je  vprašanj, ki še 
zdaleč  niso sam o glasbena; da 
že skoraj dvajsetle tna t r a d i 
c i ja"  vrtoglavo hitrega razvoja 
te  zvrsti sčasne glasbe kar kliče 
po  socialno-psiholoških socio lo 
ških, glasbeno-historičnih  in 
kom para tivn ih  raziskavah. Te 
naj bi bile v osnovi „pozitivne"  
in ne vnaprej obso ja joče , kar se 
je dozdaj več inom a dogajalo. 
Lahko  bi rekli, da rock  k o t  glas
b a  in k o t  širše družbeno-ku ltu r-  
no  gibanje še čaka svojih te o re 
tikov.

T a knjiga je dozdaj na jobsež 
nejši in najtem eljite je  napisan 
prispevek k zgodovini in seda 
n jiku  rocka. Eseji -  vseh skupaj 
jih  je  osem in tridese t -  so bili v 
glavnem že prej objavljeni v raz 
nih  am eriških časopisih in revi
jah . N ekateri izmed avtorjev so 
že dozdaj veliko storili za osvet
litev širše vloge in pom ena  
rocka. G o to v o  ste že slišali za 
im ena, k o t :  F ran k  K ofsky , Jon  
L andau , D oon A rbus, Sally 
K am p to n ,  T o m  N o l a n . . .  Ti 
im ajo v knjigi po  dva teks ta .  Po 
leg njih je E isenu uspelo priteg 
n it i  k sodelovanju tud i R alpha 
J. G leasona, N ata  H entoffa , 
R icharda Meltzerja in R icharda 
Farino .

Beseda ni le o  skupinah in 
znan ih  glasbenikih, čeprav  se 
£ to n e s ,  Z appa , Beatles in P y lan  
pojavljajo že v naslovu; bistvo 
tega pisanja je drugje, vsaj dve 
stopnici višje od časnikarskega 
senzacionalizm a in dnevne in- 
fo rm ativuosti: v resnem p ro 
učevan ju , v estetski in po jm ov 
ni analizi, vse to  ob is točasnem  
iskanju novih pristopov  in oblik 
v pisanju o glasbi, o  rocku .

T ovrstna  č rna  glasba je  v 
zbirki T he Age o f  Rock slabše 
prikazana. Eisen opravičuje to  s 
tem , da kon ec  šestdesetih  let 
ameriške črne skupnosti šele z a 
čenjajo  zavestno oblikovati 
svo jo .rasno  in nacionalno  iden 
t i te to ,  kar pom eni preučevati 
tud i svojo glasbo. S to  se na 
tančneje  ukvaijajo  drugi te o re 

tik i (na  prim er LeR oi Jones — 
Black Musič, Blues People).

Nik Cohn stoji na isti 
fron ti .  Stari zagretež, ki ga je 
bea t p rem aknil in so ga Whoji 
in Stonesi d o k o č n o  prepriča li v 
m itičn o s t  rocka , je bil „ o k ro g “ 
od  vsfega zače tk a . R o ck  from  
the Beginning (prvič izšlo sredi
1969. le ta) je  bolj p risrčna , zelo 
osebno  pisana kronologija norih  
zače tn ikov , ko t pa analiza in 
teore tiz iran je . Z a to  je vsekakor 
treba  to  knjigo b ra ti  pred prej 
om en jeno . P ripo ročam  pa  vam 
obe.

E den  izm ed naših bralcev 
nam  je pisal in nas prosil, naj 
mu pošljem o D ylanove tekste  z 
glasbenikovih zgodnjih a lb u 
mov. K er je enem u sam em u tež 
ko  u s treč i in ker smo p repri
čan i, da vas je več, ki bi se radi 
širše in pobliže seznanili s p o 
e t ičn im i besedili „Poe ta  lau- 
rea tu s"  rocka 60-ih le t,  vabim o 
t is te ,  ki vas Dylanovi delo  za 
n im a, da nam  pišete . Če bo  d o 
volj veliko zanim anje, b o m o  je 
seni ponatisn ili zanimivejša in 
pom em bnejša  o b m o č ja  ustvar
jan ja  B oba  D ylana  in jih s p re 
vodi vred razposlali m ed  vas.

dr
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< „L etošn ja  ustanovitev  jazzov 
skega društva, širša p od p o ra  
d ru žbenopo lit ičn ih  fo rum ov  in 
čedalje večje zanimanje publike 
za jazz pri nas o d p ira  veliko 
večje m ožnosti naši osrednji 
vsakoletni jazz  prired itv i11, je 
povedal eden od organizatorjev 
letošnjega, že petnajstega po 
vrsti, tradicionalnega ljubljan 
skega jazz Festivala. Za prired i
tev, ki bo  le tos stala skoraj p e t 
deset m ilijonov starih dinarjev, 
b o d o  v b o d o č e  morali p rispe
vati m nogi, če naj res postane 
osrednja  nacionalna in jugoslo 
vanska g lasbeno-kulturna m an i
festacija, kar si je zadal organi
zacijski od b o r ,  in za kar je dobil 
(za  zdaj sicer šele n ače lno )  širo 
ko p o dpo ro .

V prihodnjih  letih b o  treba 
na tančne je  do loč it i  vlogo te le 
vizije oz irom a snem anja k o n c e r 
tov, saj je dejstvo, da dosedanji 
način  dela ni bil najbolj p rim e 
ren  in da je  m otil  tak o  poslušal
ce k o t  izvajalce. K ot pri vpraša
nju sodelu jočih  glasbenikov se 
tudi ta  problem  navezuje na 
vprašanje subvencioniranja p ri
reditve, ki ga bo  v prihodnje  p o 
treb n o  širše postaviti in reše
vati. d r /m z

MED LETOŠNJEGA JAZZA V 
LJUBLJANI -  ČRNSKA PEVKA 
GOSPELOV IN SPIRITUALOV -  
ODETTA
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budva — 
sveti 
Stefan

Letošnji tre tji festival 
D ruštva glasbenih u m e tn i
kov Jugoslavije je pokazal na 
d o lo č en e  slabosti takšne 
vrste prireditev. O rganizator
ji festivala sicer m en ijo , da  je 
njegova osnovna naloga v 
tem , da združuje glasbenike, 
ki se ukvarjajo z istim d e 
lom , pa se m ed  seboj ne p o 
znajo — se pravi, da med se
boj izm enjujejo  delovne iz
kušnje in k r i t ičn o  ocenjujejo 
uspeh tujega in ob tem  tu d i 
lastnega dela. Vse lepo in 
prav ,vendar to  pom eni,  da so 
porabljena ogrom na sredstva 
za to ,  da se v te d n u  dni 
sreča do lo čen o  število soli
stov in da se predstavi nekaj

VIŠNJA DUGI IZ ZAGREBA

orkestrov , ki pa zaradi raz 
poreditve kon certo v  (v za 
če tk u  in na koncu  ted na )  ne 
m orejo prim erjati m edsebo j
nega dela. Publika, ki naj b i 
ji bili kon ce rt i  najbrž tud i 
nam enjeni, pa je  več ali 
manj imaginarna — sestavlja 
iz udeležencev vzporedno  s 
festivalom organiziranih sre
čan j, ko t jc bilo na  prim er 
srečanje G lasbene mladine 
Jugoslavije. Lahko  je  reči, 
da  festival še ni dovolj vpe
ljan glede na tr i le tno  t r a 
dicijo, in da bo  šele večle tno  
delovanje pokaza lo  njegov 
pravi smisel. Njegov bistveni 
pom en  bi m orda  bilo  širjenje 
glasbene ku lture  v Č rn i gori, 
vendar — d o m a če  publike 
doslej resn ično  n i .b i lo  o p a 
ziti več ko t v m in im alnem  
številu.

Če naj bi bil festival res le 
srečanje č lanov druš tev  glas
benih um etn ikov , po tem  je 
m orda  sprejemljiva tud i n e 
en o tn a  po litika v pripravi 
program a. N am reč , ob p re d 
stavitvi štirih ali pe tih  k o n 
certan tov  na enem  recitalu 
najbrž ne bi bilo pre težko  
večer tud i s tilno  oblikovati
-  razen seveda spet le v p ri
m eru , če naj bi poslušalci 
spremljali glasbo k o t  tako  in 
ne le m im ohod  glasbenikov, 
za katere tu d i ni jasno , po 
kakšnem  k ljuču  so bili za so 
delovanje na festivalu iz
brani.

M imogrede, slovenski 
um e tn ik i ,  T rio  Lorenz , Mitja 
G regorač , Milka Evtimova, 
o rkes te r RTV Ljubljana s so 
listi, so se n a  festivalu iz red 
no d o b ro  predstavili.

J

V m oji sobi je  po lno  zvokov. 
T u d i jaz  sem v svoji sobi. d e 
lan i" , povzročam  zvoke.

Zvoki so tudi zunaj sobe, 
vendar ne m oji (n o ben i zvoki 
niso m oji; vsi so zam e; vsi zam e 
so ) — kljub te m u  so zam e naj
prej v sobi tisti od  zunaj.

Ali so tu d i  v vaših sobah, j ih  
slišite tu d i v svojih ušesih?

Ali vas n im a kda j, da bi v 
p ro s to r  m ed zvoke natresli le
pila, da bi zapisali zvoke v sobi, 
v tis tem  času, da bi jih  posneli.

K ot da bi lahko s tem i zvoki 
tako  kaj naredili.

Ali ni nezavedna misel, da bi 
jih zaprli v škatlo , spravili, 
skrili, da nas ne bi več motili?

K ot, da jih  po  tem  lahko p re 
slišimo, ne poslušam o več, „od- 
m islim o“  — K ot, da sm o se jih s 
te m  znebili in (k o t ,  da) jih 
b o m o  že poiskali, ko  jih bom o  
spet potrebovali.

Naj počaka jo .
Tisti zvoki iz tistega časa, ki 

ne bo  ponovljen (čeprav  je  čas 
en sam , brez dna in kosov) . . .  
recim o iz tiste m inu te .

Ali nam  ni včasih težko  po 
slušati in, ali si ne napoln im o 
glave z drugim  in ne slišimo?

Kaj ni to  delitev na tiste, ki 
poslušajo in na tisti;, ki im ajo 
glave po lne drugega; kaj ni to  
(v) posluh? (ali poslušam o zvo 
ke ali „poslušam o“ stvari? )

Že tuka j, v našem (ne)  za 
vestnem  vposluhu zvokom , v 
naši naravnosti, so „sk r it i“ viri 
p tedsodkov  in neprijetnega p o 
ču t ja  m ed poslušanjem  rocka 
( „ T o j e  p reh rupna  glasba! Samo 
poglejte jih , te . . .“ ) (k o n k re t 
n o )  „T o  je  pa kavni m lin 
č e k !"  (ali e lek tronske  glasbe) -  
„V naši tovarni im am o 
tud i . .

K do  je  po tem  (pravi) po s lu 
šalec?

Ne tisti, ki sedi med k o n ce r 
to m  v F ilharm oniji,  v Hali T i
voli ali pred prižganim radij
skim spre jem nikom . Biti poslu 
šalec je  biti tak  vposluh, je  zave
dati se svojih ušes in zvokov. In 
zvokov -  glasbe.

Z VO KI.
Z avedam o se, da so sam o en 

kra t taki in tako , k o t  so ta k ra t ,  
ko  so.

P. S. N e, ta  zvok, zdajle, ni 
lajež našega psa.

dr

veržejska
mladina
posluša
komorno
glasbo

Zadnji teden maja je v Veržeju 
vsako leto posvečen kulturnim pri
zadevanjem. Vanje je vključen kon
certni večer v spomin Slavka Oster
ca, ki so mu pred dvanajstimi leti 
sredi trga odkrili spomenik.

Letošnji koncertni večer 25. maja 
so izvajali Eva Novšak-Houška in 
Trio Lorenz. Na željo domačih pri
rediteljev je vedno del sporeda od
merjen skladbam Slavka Osterca in 
njegovih nekdanjih učencev in so
mišljenikov. Tako so sledila tudi le

tos mojstrovinam klasikov in roman
tikov (Haydn, Mozart, Beethoven, 
Dvorak, Suk, Slavicky) „Seanse“ 
Zlatana Vaude (njegov ded je bil 
Osterčev prvi glasbeni učitelj) in 
,,Jutra" Osterčevega učenca Pavla 
Šivica.

V polni dvorani Kulturnega doma 
je prevladovala mladina, ki je z ne- 
navado pozornostjo sledila izvaja
njem na odru. Ponovno se je poka
zalo, da živ komentar zmore premo
stiti prepad med pomanjkljivim od
nosom do zahtevnejše glasbe in uži
vanjem te muzike, če zn? povezati 
delo in skladatelja, besedilo pa z 
živo stvarnostjo, življenjsko nujo, 
poslušalčevo domišljijo in dovzet
nostjo.

Zanimiva je bila zaključna ugoto
vitev, da v takem vzdušju tudi poslu
šalcem, ki niso osveščeni za sodobne 
glasbene prijeme, dojemanje novej
ših skladateljskih prizadevanj ne 
dela preglavic. Za prisotno mladino 
pa je bil tako spored kot odlična iz
vedba krepka stopnica navzgor v nji
hovi glasbeni izobrazbi. P. S.
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Za križanko v naši 5. številki smo dobili tako 
malo rešitev, da nismo žrebali nagrajencev. V le
tošnji zadnji številki pa vam predstavljamo mlade 
slovenske dirigente, ki jih prav gotovo poznate. 
Pošljite nam vaše rešitve do 30. junija. Pri reševa
nju vam želimo več uspeha in -  vsekakor pričaku
jemo več rešitev!
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bralci nam piSejo

simbioza 
športa 
in glasbe

Kaj pa ta človek meša šport in 
glasbo? — se bodo začudili in vpra
šali mnogi izmed vas, ki bodo pre
brali te vrstice. Res je, šport in glas
ba sta popolnoma različni panogi, 
toda večkrat se ta dva različna pola 
popolnoma skladata, in ob pomanj
kanju enega, bi takoj občutili, da to 
ne gre.

Tako se je zgodilo v Trstu, 27. 
aprila 1974. Na ta dan so se pričela 
praznovanja 50-letnice ustanovitve 
..Združenja slovenskih športnih dru
štev v Italiji". Proslava za to po
membno obletnico, ki se bodo na
daljevale skozi vse poletje z raznimi 
športnimi prireditvami in se zaklju
čila v jeseni v Sovodnjah na Gori
škem, so se začele s slovesno akade
mijo v Kulturnem domu v Trstu.

Harmonikarski ansambel MIRA- 
MAR in Baletni solisti iz Ljubljane

sta si razdelila kulturno-glasbeni 
večer.

Ansambel Miramar je sestavljen iz 
harmonik, tolkal, bas-kitare, orgel in 
drugih manjših glasbil. Glavno vlogo 
ima harmonika, ne kot folklorni 
inštrument, temveč kot glavni izva- 
jatelj del slavnih mojstrov, kot so 
Musorgski, Dvorak, Čajkovski, Rim
ski Korsakov, F. Liszt in drugi.

Delovanje ansambla Miramar je 
tesno povezano z delovanjem slo
venske Glasbene matice, saj so nje
govi člani v veliki večini gojenci šole 
Glasbene matice v Trstu. Tudi diri
gentka in ustanoviteljica ansambla, 
prof. Eliana Zajec, je redna profeso
rica na tržaški glasbeni šoli.

Kulturna dejavnost ansambla Mi
ramar je v Trstu, v tržaški okolici in 
v matični domovini zelo velika. 
Omenim naj samo, da je ansambel 
gostoval skoraj povsod po Sloveniji, 
v Piflju, v Beogradu (25. S. 1972 pri 
proslavi 80. rojstnega dne maršala 
Tita), v Švici (Colombier -  svetovni 
harmonikarski natečaj) in pri mno
gih drugih prireditvah. Letos je po
vabljen na mednarodni harmonikar
ski festival na Švedsko v Stockholm.

To je v nekaj besedah dejavnost 
ansambla Miramar, ki se stalno trudi, 
da bi navdušil čim več mladine, da bi 
glasbo vzljubila in se njenemu štu
diju resno in temeljito posvetila.

najuspešnejši mladi poustvarjalci

irena
grafenauer

Najmlajša študentka akdemije za 
glasbo v Ljubljani je hkrati kljub 
svojim sedemnajstim letom med naj
uspešnejšimi mladimi koncertanti. 
Na številnih samostojnih nastopih je 
dokazala svojo visoko tehnično in 
izvajalsko raven.

Ko ji je bilo šest let, je začela na
pol v igri in napol zares ob očetovi 
pomoči igrati kljunasto flavto. Sele 
z desetimi leti je dobila prečno flav
to. Pred tem je z osmimi leti pod 
vodstvom svojega učitelja Rudija 
Poka imela samostojni nastop s klju
nasto flavto. Pri petnajstih je bila že 
študent akademije za glasbo in v 
enem letu končala dva letnika štu
dija.

V salzburškem poletnem semi
narju je zelo uspešno sodelovala v 
razredu priznanega hamburškega 
flavtista Zoellerja, Vi je znan kot po

ustvarjalec sodobne glasbe. Irena je 
na njegovo vabilo prejšnji semester 
študirala v Hamburgu, kjer se je se
znanila z nemško flavtistično šolo. 
Mika jo, da bi si kasneje, ko opravi 
svoje obveznosti do splošnoizobra
ževalnih predmetov na Srednji glas
beni šoli, ogledala tudi francoski na
čin igranja flavte, ki je lahkotnejši, 
bolj igriv in daje poudarek virtuoz
nosti. Študij v tujini ji mnogo po
meni tudi zaradi možnosti, ki jih 
nudi samo okolje: številne koncerte, 
seznanjanje tako z novimi dosežki 
kot z bogato glasbeno tradicijo, do
stop do notnega materiala, kar pri 
nas predstavlja velik problem.

Ne le, da se je Irena v Hamburgu 
marsičesa naučila, profesor Zoeller 
ji je omogočil tudi nekaj samostoj
nih nastopov, ki so bili vsekakor 
vzpodbuda za nadaljnje delo. Naša 
mlada flavtistka želi, da bi tudi pri 
nas lahko čimveč igrala na koncer
tih, da bi preverila uspešnost svojega 
dela. Prepričana je obenem, da ima
jo pri nas obetavni mladi glasbeniki 
veliko premalo možnosti za uveljav
ljanje. Meni, da bi bilo treba storiti 
vse, da bi mladim talentom omogo
čili čim večjo specializacijo, da bi 
jim nudili kar najboljše pogoje dela 
Tin jih s štipendijami ustrezno stimu
lirali. Tako mladim glasbenikom ne 
bi bilo treba iskati zaposlitev, 
ampak bi družba z dovolj visokimi 
štipendijami pripomogla k oblikova
nju višje ravni naših glasbenikov.

Irena je doslej zastopala barve 
ljubljanske akademije za glasbo na 
številnih srečanjih teh šol, snemala 
je za radio in sodelovala v televi-
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zijski oddaji Glasbene mladine Slo
venije. V tujini je poleg Hamburga 
nastopila še v Celovcu, Trstu, v Salz
burgu in v Weimaiju. Z Dubrovni
škim mestnim orkestrom se je pred

stavila v Dubrovniku, Trpanju, Za
grebu in v' Budvi. Veliko si obeta od 
sodelovanja z novo slovensko sku
pino -  s komornim ansamblom, ki 
ga vodi dirigent Anton Nanut. Ta 
komorni orkester sestavljajo pred
vsem mladi glasbeniki, povečini še 
študentje akademije za glasbo, ki z 
zavzeto in usklajeno igro mnogo 
obetajo za naše glasbeno življenje.

Irena trdi, da se je prav s tem ansam
blom doslej najbolje ujela v skupni 
igri Vsekakor si želi prav z njim še 
več nastopov.

V okviru Glasbene mladine bo 
Irena sodelovala na Mednarodnem 
tekmovanju v Beogradu, poleti bo 
nastopila v Grožnjami, morda pa 
čez leto dni v bilateralnih izmenjal
nih koncertih med državami člani

cami Federacije Glasbenih mladin.
In načrti za prihodnost? Najprej 

opraviti vse šolske obveznosti doma, 
potem, če se bo le dalo. izpopolnje
vanje v tujini. Da bi se kasneje 
ukvarjala izključno z nastopanjem, 
na to Irena ne pomisli -  od tega, 
pravi, se ne da živeti, ne pri nas he v 
tujini.

METKA ZUPANČIČ

miloš mlejnik Miloš je eden najuspešnejših in 
obenem najkvalitetnejših mladih 
koncertantov pri nas. Pravi, da mu 
možnosti za koncertiranje ne manj
ka, vendar želi vsekakor najprej kon
čati študij.

Trdno tehnično znanje si je naj
prej pridobil pri profesorju Bajdetu 
na akademiji za glasbo v Ljubljani. 
Na njegovo priporočilo mu je uspelo 
priti v Koeln k mednarodno prizna
nemu violončelistu Palmu, kije sam 
strokovnjak za sodobno glasbo. 
Tako Miloš pri njemu poleg stan
dardnih skladb študira tudi mnoge 
sodobne. Najraje na novo naštudi
rani program tudi takoj predstavi na

koncertu. V Zvezni republiki Nem
čiji nastopa solistično, pa tudi s 
kvartetom, v katerem sodeluje še 
slovenski violinist Gorjan Košuta. 
Miloš ima vse možnosti, da postane 
koncertant. Kot pravi, ga delo v 
orkestru ne zanima preveč, blizu pa 
mu je komorna glasba.

Za svoje delo je Miloš doslej pre
jel številna priznanja. Na tekmova
nju mladih glasbenikov februarja 
1973 v Zagrebu je osvojil prvo na
grado, prav tako prvo nagrado je 
prejel na Foersterjevem tekmovanju 
v Koelnu leta 1972, na Mendels- 
sohnovem tekmovanju leta 1972 v 
Berlinu pa drugo nagrado.

Kot solist je Miloš Mlejnik nasto
pal s številnimi orkestri, tako s slo
vensko in beograjsko filharmonijo, z 
zagrebškim in ljubljanskim radijskim 
orkestrom in seveda tudi z orke
strom Akademije za glasbo v Ljub
ljani. Med pomembne uspehe šteje 
svoj recital na Bemusu v Beogradu 
leta 1973, sodeloval pa je tudi na 
poletnih prireditvah v Salzburgu.

V okviru G4isbene mladine seje 
Miloš Mlejnik predstavil v Zagrebu 
in v Beogradu v ciklusu Mladi za 
mlade, pravkar pa se je vrnil s tur
neje po Vojvodini, kjer se je na kon
certih predstavil skupaj s pianistko 
Vlasto Doležal-Rusovo. j^Z

alenka šček Naša mlada pianistka je bila med 
redkimi slovenskimi udeleženci, in 
kar je še pomembnejše, med nagra
jenci je dobitnik II. nagrade v 4. ka
tegoriji pianistov) III. zveznega tek
movanja glasbenih šol Jugoslavije, ki 
je bilo aprila letos v Ljubljani. Obi
skuje tretji letnik srednje glasbene 
šole pri profesorici Jelki Suhadol- 
nikovi. Ves čas sodeluje na javnih 
nastopil šole, večkrat pa je svoj pro
gram posnela za Radio Koper. Letos 
je sodelovala tudi na komornem 
koncertu Glasbene mladine Slove
nije, ki ga je za 6. mladinski kulturni 
teden pripravil Zavod za glasbeno in 
baletno izobraževanje v Narodni ga
leriji v Ljubljani.

Ob III. zveznem tekmovanju glas
benih šol Jugoslavije je bilo zastav
ljeno vprašanje, kje so vzroki za mi
nimalno udeležbo slovenskih tekmo-, 
valcev. Alenka ugotavlja, da je bila 
že udeležba na republiškem tekmo
vanju zelo majhna, v četrti kate
goriji na primer sta nastopili le dve 
pianistki -  ona in pa Karmen Se
mič, ki je prav tako sodelovala na 
zveznem tekmovanju. Po Alenkinem 
mnenju so vzroki za tako majhno

udeležbo v nezainteresiranosti in pa 
v velikih naporih, ki jih je treba vlo
žiti v takšno tekmovanje, tako s 
strani profesorjev kot tekmovalcev.

Prav tekmovanje je pokazalo na šte
vilne napake v glasbeni vzgoji na 
Slovenskem. Alenka je opazila, da 
so tekmovalci iz ostalih republik na-̂  
stopali z veliko težjim programom, 
predvsem v nižjih kategorijah je bila 
raven tekmovalcev izredno visoka.

Kot pravi naša nagrajenka, je pri nas 
glasbeno šolstvo na nižji stopnji 
usmerjeno na študij premalo zahtev
nih skladb. Gojenec srednje glasbene 

tšole mora v glavnem izpopolnjevati 
svoje tehnično znanje in odpravljati 
napake v tehniki. Se pravi, da ostane 
prav malo časa za ..dohitevanje" 
izvajalske ravni, ki jo gojijo v drugih 
republikah očitno že na mnogo 
nižji stopnji. Vzgoja v nižjih glasbe
nih šolah pri nas bi morala biti ve
liko bolj sistematična.

Več bi morali storiti za populari
ziranje študija resne glasbe, na pri
mer z revijami, na katerih bi se pred
stavili mladi izvajalci. Storiti bi mo
rali vse, da bi že zgodaj odkrili mla

de talente in da bi jih že v nižjih 
glasbpnih šolah čimveč naučili.

Alenki se poleg tega zdi, da so 
tekmovanja sicer zelo koristna za iz
menjavo izkušenj, vendar sama po 
sebi ne zadoščajo, ker kažejo le 
končni rezultat dela. Vse jugoslo
vanske glasbene šole bi morale pogo
steje sodelovati med seboj, da bi 
ugotovile pomanjkljivosti v svojem 
delu na eni strani in pomagale raz
rešiti dileme glasbene vzgoje na dru
gi strani. Prav tako bi bilo nujno tes
nejše sodelovanje s tujino, ker se je 
prav na evropskem koncertu poka
zalo, da tuje glasbeno šolstvo daleč 
presega naše. S tem Alenka ne misli, 
da pri nas ne bi bilo mladih talen
tov, ki bi se lahko enačili z ravnijo v 
tujini, vendar meni, da vse premalo 
storimo za njihov razvoj in uvelja
vitev.

Za uspeh sta potrebna talent in 
pa velika vztrajnost, je dejala Alen
ka. Dobro se zaveda, koliko dela bo 
morala vložiti, če bo hotela uspeti 
kot koncertantna pianistka, kar sije 
zastavila kol svoj cilj. Vsekakor ji že
limo mnogo uspeha!

MZ

jože kocjančič Kocjančič je pr^ič opozoril nase 
na koncertu simfoničnega orkestra 
Akademije za glasbo v Ljubljani le
tos aprila, ko je pod vodstvom diri
genta docenta Antona Nanuta izve
del Koncert za rog in godalni orke
ster Uroša Kreka. Jože je študent 3. 
letnika Akademije za glasbo v Ljub
ljani, v razredu docenta Jožeta 
Falouta, našega znanega virtuoza na 
rogu. Jože Kocjančič je dobil letos 
študentsko Prešernovo nagrado za 
vzoren študij in za izjemne poustvar
jalne dosežke v simfoničnem orke
stru AG. Že dve leti je član simfo
ničnega orkestra RTV Ljubljana, na 
AG pa še predsednik študentske 
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organizacije. Torej ima dela dovolj, 
marsikdo od mladih bi mu ga lahko 
zavidal.

Doma je iz Lesc, kjer je prvič spo
znal rog v godbi. Dve leti se je učil 
na nižji glasbeni šoli pri tov. Gašpar- 
šiču. Potem ga je pot vodila v Ljub
ljano, kjer je spoznal svojega današ
njega učitelja Falouta. Leta 1971. je 
maturiral na Srednji glasbeni šoli 
ZGBI, kjer je že pokazal uspehe, ki 
so ga vodili na AG.

Pri pogovoru z Jožetom se mi je 
utrnilo vprašanje izkoriščanja naših 
mladih inštrumentalistov v

goške namene, ki se jih dotika ravno 
delovanje Glasbene mladine. Zani
miv bi bil ob tem n. pr. prikaz glas
benih inštrumentov ali literature 
zanje osnovnošolski in srednješolski 
mladini. Še sploh bi to prišlo do 
izraza v zanimivih kombinacijah, 
n. pr. dva rogova, pihalni kvartet, 
rog s klavirjem, ali s harfo, ali s ki
taro . . .  To bi lahko naši glasbeni 
pedagogi pripravili skupaj s študenti, 
ki so iz njihovega kraja, saj vemo, da 
je Ljubljana, kot naše kulturno sre
dišče, včasih že prepolna vsemogo
čih prireditev, ki so med drugimi na
menjena tudi učeči se mladini.

FRANC KRIŽNAR


